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Milí Přívozáci,
 

čeká nás krásné léto, které se u řeky 
tráví daleko lépe než uprostřed sídliště. 
To, že žijeme v tak krásném kraji, mě 
zavazuje k plnění předsevzetí a slibu, 
nenarušovat zdejší krásu další výstav-
bou. Nicméně, výstavba dálnice D3 
nás neodvratně čeká. Chápu, že dálnice 
je stavba obecně prospěšná, která ve 
svém výsledku zklidní dopravu v obci, 
a kvůli které bude provedena i stavba 
nového mostu přes řeku Sázavu. Je ale 
nutné minimalizovat dopady stavby na 
životní prostředí v obci a jejího okolí. 
I proto se aktivně účastním jednání na 
ŘSD, vstupuji do jednání se starosty 
okolních obcí a do jednání s občan-

skými sdruženími, aktivními na poli 
ochrany přírody a krajiny. Za nejpod-
statnější považuji, aby nebyla ohrožena 
spodní voda v Hostěradicích, a aby za-
tížení hlukem celé obce bylo co nej-
menší. Jiné významné stavby, které by 
mohly ohrozit poklidný ráz obce, plá-
novány nejsou.  

S radostí konstatuji, že občané se ve 
větším počtu účastní veřejných zase-
dání zastupitelstva. Je to Vaše obec 
a její vedení se snaží o maximální 
transparentnost. Průběh zasedání na-
hráváme a zveřejňujeme. Nic však ne-
nahradí osobní účast na jednáních, 
kterou vyjadřujete nejen zájem, ale 
i podporu mně, jako starostovi. Vyjá-
dření takové podpory mě těší a jsem 

Vám za ni vděčný.  Poslední jednání 
zastupitelstva proběhlo v hasičské klu-
bovně v Kamenném Újezdci. Myslím, 
že tento prostor budeme pro zasedání 
zastupitelstva využívat pravidelně. Je 
zde skvělá akustika, technika umožňu-
jící i obrazem uvést občany do projed-
návaných bodů a v neposlední řadě 
nově opravená příjezdová komunikace 
a dostatek parkovacích ploch pro ve-
řejnost. 

Pro aktuální dění v obci sledujte fa-
cebook obce, aplikaci HLASENIROZ-
HLASU a ti, co mají odvahu a chuť, 
i můj decentně nekorektní instagram 
starostaprivoz. 

Hezké léto. 
Radek Vokál, starosta 



Obecní rada jednala v období od 
minulé uzávěrky Přívozského 
zpravodaje celkem 3x 

Obecní rada projednala a schválila: 
• Projednala a odsouhlasila pronájem 

8 obecních pozemků.  

• Projednala a neodsouhlasila proná-
jem pozemku p.č. 662 k.ú. Kamenný 
Přívoz.  

• Odsouhlasila pachtovní smlouvu 
s Robertem Mikolášem na obecní 
pozemky k.ú. Hostěradice. 

• Projednala a doporučila zastupitel-
stvu obce prodej 3 dlouhodobě při-
plocených pozemků. 

• Schválila finanční příspěvky pro Zá-
kladní včelařskou organizaci Jílové 
u Prahy; Lince bezpečí, z.s.; TŘI z.ú. 

• Projednala a odsouhlasila 2 žádosti 
o prominutí dluhů za rok 2022 za 
místní poplatky.  

• Projednala a neodsouhlasila 1 žádost 
o prominutí dluhu za rok 2022 za 
místní poplatky. 

• Odsouhlasila účast ZŠMŠ KP na do-
tačním titulu Šablony I OP JAK. 

• Schválila účetní závěrku ZŠMŠ KP 
a souhlasila s převodem zlepšeného 
hospodářského výsledku do rezerv-
ního fondu a fondu odměn. 

• Schválila 5 „Smluv o smlouvě bu-
doucí o zřízení věcného břemene 
služebnosti“.  

• Projednala žádost o sanaci obecního 
pozemku p.č. 227/42 k.ú. Kamenný 
Přívoz, která by dle předloženého 
odhadu byla ve výši 750-900 tis. Kč. 
Vzhledem k výši nákladů doporučila 
zastupitelstvu obce přehodnotit od-
prodej pozemku vlastníkům přilehlé 
nemovitosti. 

• Schválila žádost obce Krňany s vý-
půjčkou části pozemku p.č. 246/2 
k.ú. Hostěradice pro účely instalace 
klece na SKO. 

• Schválila vytvoření grafických prvků 
před ZŠ a úpravu teras v Šíbalově 
statku pro využití ZŠ. 

• Doporučila zastupitelstvu obce schvá -
lit oplocení pomníku pod ZŠ ve va-
riantě č. 2. 

 

• Projednala výši nájemného za uží-
vání pozemků ve vlastnictví obce ur-
čených pro individuální rekreaci.  

• Navrhla od 1. 1. 2024 upravit výši 
nájemného na 25 Kč za m2 nezasta-
věné plochy a 50 Kč za m2 zastavěné 
plochy. 

• Vzala na vědomí: Termín sběru žele-
zného šrotu organizovaného SDH KÚ.  

• Sdělení sociálních pracovnic z Jílo-
vého u Prahy o návrhu spolupráce na 
zavedení sociální služby Senior taxi.  

• Změnu termínu zasedání zastupitel-
stva vzhledem ke změně termínu 
červnového zasedání.  

 

Zastupitelstvo obce – veřejné zase-
dání zastupitelstva obce se usku-
tečnilo 1x 

Bylo projednáno a schváleno: 
• Neschválen prodej části pozemku 

p.č. 663 k.ú. Kamenný Přívoz. 

• Schválen prodej části obecního 
pozemku p.č. 414/5 k.ú. Kamenný 
Přívoz. 

• Schválen prodej obecního pozemku 
p.č. 227/42 k.ú. Kamenný Přívoz. 

• Schválena úprava smlouvy o na -
vý šení kapacity plánovaného vo -
doje mu Hřebenec na 2 x 150 m3 
v pláno vané dokumentaci.  

• Schválen prodej připloceného obec-
ního pozemku p.č. 459/8 k.ú. Hostě-
radice. 

• Schválena rekonstrukce oplocení 
u pomníku proti ZŠ ve variantě č. 2.  

• Schváleno navýšení limitů inventa-
rizace od 1. 7. 2023 na 5000 Kč. 

• Schválen Požární řád obce Kamenný 
Přívoz. 

• Stanovena pracovní skupina pro fi-
nalizaci územního plánu. 

 

Zápisy a usnesení ze zasedání zastupi-
telstva a rady obce jsou zveřejněny 
v odkazu Dokumenty na webových 
stránkách obce: 
www.kamennyprivoz.cz 

 
Eva Drahošová, místostarostka  

Informace o jednání rady a zastupitelstva obce
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Nová elektronická 
úřední deska není 
jen úřední deska 
 
V rámci snahy zpřístupnit infor-
mace co nejvíce občanům, roz-
hodla rada obce o zakoupení 
a instalaci elektronické úřední 
desky, která je umístěna na stěně 
vedle vchodu do obecního úřadu. 
Její ovládání je velmi jednoduché 
a umožní občanům seznámit se 
nejen s dokumenty vyvěšenými na 
úřední desce, ale i s kompletním 
obsahem webových stránek obce 
Kamenný Přívoz. 

Z fasády obecního úřadu tak 
nejen zmizí nevzhledné nástěnky, 
ale i informace občanům budou 
operativnější a ve značné kvalitě. 
Deska je přizpůsobena i občanům 
invalidním. Její ovládání je více 
než jednoduché. 

Doufám, že deska bude dobře 
sloužit.  

Radek Vokál, starosta
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informace zastupitelů

Ráda bych vás seznámila s tím, jak fun-
guje rozhodování o fungování obce. 
Zjistila jsem, že ne všichni vědí, jak to 
v samosprávě obce chodí. Těm, pro 
které jsou tyto informace nadbytečné, 
se předem omlouvám. 

Vrcholným orgánem obce je zastupi-
telstvo. Toto zastupitelstvo je voleno 
přímo obyvateli obce, vždy jednou za 
čtyři roky, a rozhoduje o nejdůležitěj-
ších záležitostech obce. Zastupitelstvo 
obce volí a odvolává starostu, místosta-
rostu, výbory, popř. radu obce. Taktéž 
určuje počet uvolněných členů zastupi-
telstva, tedy těch, kteří vykonávají vo-
lenou funkci na  „plný úvazek“. 

Zastupitelstvo se schází na veřejném 
zasedání nejméně jednou za tři měsíce. 
O všem rozhoduje hlasováním. K plat-
nému usnesení, rozhodnutí nebo volbě, 
je třeba souhlasu nadpoloviční většiny 
všech zastupitelů, nikoliv jen těch, kteří 
jsou na zasedání zastupitelstva momen-
tálně přítomni. 

Obec Kamenný Přívoz má zastupi-
telstvo tvořené patnácti zastupiteli. 
Z těchto zastupitelů je zvoleno pět 
členů rady obce. V loňských obecních 
volbách si voliči mohli vybrat ze tří 
kandidátek. Do zastupitelstva naší 
obce bylo zvoleno sedm zastupitelů 
z řad Přívozáků, sedm ze sdružení Pro 
Přívoz a jedna zastupitelka z kandi-
dátky Ženy obci. Při hlasování rozho-
duje souhlas nadpoloviční většiny 
zastupitelů, v naší obci tedy musí pro 
určitý návrh zvednout ruku minimálně 

osm zastupitelů. V případě neshody 
v hlasování mezi zastupiteli Přívozáků 
a sdružení Pro Přívoz rozhoduje o vý-
sledku hlas zastupitelky Ženy obci. 
Tato zastupitelka v hlasování o volbě 
starosty, místostarostky i rady obce 
podpořila Přívozáky. Tedy došlo k vy-
tvoření koalice Přívozáků a Žen obci 
(dohromady osm zastupitelů). Zatímco 
sdružení Pro Přívoz zůstalo v menšině 
sedmi zastupitelů, v takzvané opozici. 
Starosta i místostarostka byli, počtem 
osmi hlasů, zvoleni z řad Přívozáků. 
Rada naší obce se skládá z pěti rad-
ních, tvoří ji starosta, místostarostka 
a další tři radní, kteří jsou voleni zastu-
pitelstvem obce. 
V tomto volebním období jsou v radě 
obce tři členové z řad Přívozáků, jedna 
zastupitelka za Ženy obci a jedna zastu-
pitelka za sdružení Pro Přívoz. 

Z tohoto rozložení mandátů je jasné, 
že opozice (Pro Přívoz) nemůže bez 
podpory alespoň jednoho zastupitele 
z koalice prosadit žádné rozhodnutí 
a taktéž nemůže žádné rozhodnutí 
koalice zrušit nebo zvrátit. Jakékoliv 
informace o tom, že se kvůli opozici 
něco neudělalo, neodhlasovalo, zasta-
vilo nebo pokazilo, se tedy nezakládají 
na pravdě. Cokoliv bude vedení obce 
chtít prosadit, koalice sama odsouhlasí. 
Zároveň ovšem opozice ráda podporuje 
takové návrhy vedení obce a koalice, 
které považuje za prospěšné pro naši 
obec. 

Barbora Fišerová, Pro Přívoz

Rada obce 
Kamenný 
Přívoz 
 
Jak možná víte, na správě obce se 
podílí i Rada obce. Je jedním ze 
správních orgánů, a je volena za-
stupiteli z jejich řad. U nás máme 
5 členů Rady. Jsou jimi starosta 
Radek Vokál, místostarostka Eva 
Drahošová, Jiří Patera, Ludmila 
Faltová a já, Marie Lusková. Bo-
hužel v této Radě není rozložení 
odpovídající výsledkům voleb, 
protože naše Sdružení Pro Přívoz 
má pouze jednoho člena, ač získal 
ve volbách stejný počet „zastupi-
telských křesel“ jako Přívozáci. 

Rada je svolána starostou, nebo 
místostarostkou, obvykle jeden-
krát měsíčně, někdy i vícekrát 
podle potřeby. Řešíme různé žá-
dosti obyvatel obce, nákupy a pro-
dej zařízení, jednání s firmami, 
smluvní ujednání a vše, co dle zá-
kona o Obcích náleží do kompe-
tence Rady. Jsou věci, které stačí 
projednat jen Radou, některé věci 
Rada přijímá a dále postupuje nej-
vyššímu orgánu obce, tj. Zastupi-
telstvu. 

Jako jedna z radních se snažím 
ke své funkci přistupovat samo-
zřejmě zodpovědně. Pro rozhodo-
vání o těchto věcech je potřeba mít 
podklady, které bohužel ne vždy 
dostaneme s dostatečným předsti-
hem. A také se některé body k jed-
nání dozvídáme až na místě a je 
velice složité se potom zodpo-
vědně rozhodnout a vyjádřit se 
k dané záležitosti, což vzhledem 
k odpovědnosti za správu majetku 
a chod obce, není rozhodně ideální 
stav. Přesto všechno se snažím 
jak já, tak jistě i ostatní zbývající 
členové Rady, k řešeným problé-
mům přistupovat zodpovědně 
a děláme maximum, abychom 
svoje funkce zastávali dobře.  
 

Přeji všem pohodové léto. 
Marie Lusková, Pro Přívoz 

Zastupitelstvo obce 
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Kdy se bude 
svítit pod 
zastávkou?  

Na obec jsou opakovaně kladeny do-
tazy na to, kdy bude zapojeno veřejné 
osvětlení v nově postavené lokalitě 
pod zastávkou ČD v naší obci. Taza-
tele musím zklamat, obec odpověď 
nezná. Vzhledem k níže uvedeným 
skutečnostem dosud nedošlo, a vzhle-
dem k postoji developera ani v nejbližší 
době nedojde, k převzetí infrastruktury, 
tedy komunikací a veřejného osvětlení. 

Obec se v plánovací smlouvě v roce 
2019 zavázala převzít komunikace, ve-
řejné osvětlení, zeleň, vodovodní a ka-
nalizační infrastrukturu. Zeleň a vodní 
díla byla skutečně převzata tak, jak bylo 
dohodnuto. Při převzetí komunikační 
zeleně bylo dále sjednáno s jednatelem 
developera, že do konce roku 2025 se 
o tuto zeleň bude starat developer. 
K převzetí zeleně došlo v roce 2020. 
Od této doby, v podstatě do konce léta 
minulého roku, nebyla zeleň nijak oše-
třena, posekána, ani uklízena. Když 
obci došla s tímto obec hyzdícím sta-
vem trpělivost, vyzvala v létě roku 
2022 developera k plnění smlouvy, tedy 
k údržbě zeleně. K tomuto jsme jim po-
skytli přiměřenou několikatýdenní 
lhůtu. Opět se nic nestalo. Proto obec 
provedla základní práce na značně za-
nedbaných pozemcích svým nákladem. 
Částku, kterou jsme za svého smluv-
ního partnera vynaložili, jsme pochopi-
telně chtěli zpět – bezvýsledně.  

Dne 22.8.2022 bylo na místě, které 
je do roku 2025 v péči developera, pro-
vedeno starostou a místostarostou obce 
šetření, kdy bylo zjištěno, že kromě ne-
udržování vegetace, zaschnutí 16 vy-

sazených stromů, jsou komunikace ne-
dostatečně spádované a drží se na nich 
značné množství vody. 

I přes skutečnosti shora uvedené 
navrhla obec, na základě rozhodnutí 
rady obce na podzim roku 2022, deve-
loperovi narovnání. Byli jsme ochotni 
za úhradu nákladů na údržbu zeleně za 
roky 2022 až 2025 (100.000,- Kč) de-
velopera z jeho povinností vyvázat a ko-
munikace i osvětlení převzít tak, jak 
leží. To vše s vědomím, že bude nutné 
komunikace opravit na náklady obce. 
Spokojenost nových občanů a vzhled 
obce nám byl přednější. O to víc bylo 
šokující sdělení developera, že ne on 
obci, ale obec jemu dluží částku 
100.000,- Kč. Vysvětlení, z jakého titulu 
či právního podkladu požadují údajný 
dluh, uvedeno nebylo. To už bylo moc. 

A jak dál? Počkáme do konce léta, 
zda se bude developer o zeleň starat. 
V případě že se tak nestane, budeme 
postupovat stejným způsobem jako loň-
ský rok s tím, že nebudou-li náklady 
obce za roky 2022 a 2023 uhrazeny, bu-
deme je vymáhat soudně. V současné 
době je zjevné, že dotčené stavby trpí 
faktickou i právní vadou a obec v tomto 
stavu není připravena tyto převzít. 
Našim novým občanům jsme se sna-
žili pomoci a vyjít vstříc. Byli jsme 
přip raveni vyřešit technické i právní 
problémy ve prospěch někoho, kdo 
realizoval na pozemcích svůj velmi 
vysoký zisk. Ti zvídavější si mohou 
obstarat listiny z KN a zjistit, za kolik 
byly pozemky zakoupeny současným 
vlastníkem. Myslím, že budou překva-
peni. Je tedy na každém vlastníkovi, 
aby se obrátil na svého smluvního part-
nera a vyžadoval plnit slíbené. V pří-
padě, že se tak nestane, jsou právní 
cesty, jak od smlouvy odstoupit, popří-
padě, jak dosáhnout značného snížení 
kupní ceny.  

Radek Vokál, starosta

Vodovod 
od ŘSD 
věc nejistá 
Od počátku plánované stavby D3 byla 
naše obec opakovaně ujišťována ze 
strany ŘSD o tom, že podél dálnič-
ního tělesa, bude do místní části 
Hostě radice přiveden vodovod a obec 
jako taková, bude odpovědná za zří-
zení místního vodovodního rozvodu. 
V době, kdy jsme vodovodní síť začali 
aktivně řešit, zejména snahou o vybu-
dování vodojemu v oblasti Hřebence, 
nás nemile překvapil nový postoj. Od 
vodovodu podél tělesa D3 dávají ruce 
pryč jak ŘSD, tak Středočeský kraj. Je 
slušné dodat, že Středočeský kraj nám 
vodovod do Hostěradic nikdy neslibo-
val, což o ŘSD říci nelze. Jak minulý 
starosta, tak i já jsme byli na několika 
jednáních, kdy nám vodovod byl jed-
noznačně přislíben. V současné době 
je postoj ŘSD takový, že vodovod při-
vede do Hostěradic pouze v případě, 
bude-li prokázáno, že v důsledku vý-
stavby dálnice došlo v této oblasti 
k poklesu hladiny spodních vod. Mo-
nitoring hladiny spodních vod probíhá 
a je dle ŘSD průběžně vyhodnocován. 
Při jednom z posledních jednání na 
Středočeském kraji, kde byli přítomni 
zástupci společnosti ŘSD, byl náš po-
žadavek znovu zopakován. Obci bylo 
nabídnuto, že ji bude umožněno při-
pojit se k nově budovanému přivaděči 
v oblasti Netvořic. Věc má ale háček! 
Přivaděč do obce v délce několika ki-
lometrů, včetně projekce, by si obec 
musela uhradit a zabezpečit sama, což 
je mimo finanční realitu jakékoliv 
obce naší velikosti. 

Stále však doufám, že ŘSD vodo-
vod do Hostěradic přivede. Pro pří-
pad, že by se tak nestalo, jsem navrhl 
zvětšit kapacitu plánovaného vodo-
jemu tak, aby pokryl i tuto část naší 
obce. O dalším vývoji situace Vás 
budu pravidelně informovat. 
 

Radek Vokál, starosta

informace zastupitelů
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Lípy  
mnoha  
generací 

 
V roce 1936 byl obecním zastupitel-
stvem jmenován pan Václav Hora kro-
nikářem naší obce. Na základě 
výpovědí pamětníků se snažil zjistit 
a popsat historické události z dění v naši 
obci. V 21. kapitole nazvané „Vý-
znamné události doby minulé“ píše, že 
čtyři lípy na kopečku před školou byly 
vysazeny na počest a oslavu sňatku cí-
saře Františka Josefa I. s bavorskou 
princeznou Alžbětou.   

Jedna z lip byla v minulosti odstra-
něna, avšak 1. 5. 1919 byla vysazena za 
účasti žactva a obyvatelstva nová, lípa 
svobody, na počest prezidenta T. G. 
Masaryka. Jsou to svědkyně dlouhé his-
torie naší obce. 
 Bohužel, úpravy kopečku nebyly 
k těmto stromům moc ohleduplné a na 
jejich zdravotním stavu se to projevuje. 
Již na první pohled bylo na lípě u scho-
diště viditelné, že neprospívá. Na 
zlomy větví jsem byla upozorněna i za-
městnankyněmi školy, a proto jsem po-
žádala o odborný názor arboristu. 
Důležité je předcházet ohrožení dětí, 
které si na kopečku hrají a mohly by 

být pádem větví či samotného stromu 
ohroženy. Arborista po důkladné pro-
hlídce bohužel konstatoval, že pouhé 
ošetření lípy již nic nevyřeší a doporu-
čil její odstranění. Kořenový systém 
byl v minulosti negativně ovlivněn 
stavbou schodiště a změnou výšky 
úrovně terénu. Strom byl z velké části 
napaden hnilobou, což dosvědčuje sku-
tečnost, že z 10metrového stromu zů-
staly pouhé 2 metry zdravého kmene.  

Pro zlepšení zdravotního stavu a vi-
tality lip bude během měsíce června 
probíhat jejich ošetření ozdravnými 
řezy a zároveň budou ošetřeny speci-
ální kořenovou injektáží. Ta jim zajistí 
dodání živin přímo k jemným kořenům 
v podobě stoprocentního pří rodního 
půdního kondicionéru a orga nických 
hnojiv. 

A protože mají lípy velkou historic-
kou hodnotu, kmen byl ponechán.  
Oslovila jsem uměleckého řezbáře pana 
Miroslava Kříže (www.rezbar.cz), který 
vyhotovil tři grafické návrhy na možné 
opracování kmene. Tímto vyzývám 
Vás, občany naší obce, zapojte se do 
ankety výběru sochy, která bude i na-
dále svědkyní událostí naší obce 
v místě, kde lípa vyrostla.  

Děkuji za Váš zájem. 
Hlasovat můžete do 15. 7. 2023 
https://www.survio.com/survey/d/L2G
6L4P1N5E4E6U5U  

E. Drahošová, místostarostka,  
M. Kříž, umělecký řezbář



Děti jsou pilířem naší budoucnosti 
a pokud chceme, aby byly pilířem naší 
obce, musíme se postarat o to, aby k ní 
měly vztah. Školka a škola jsou nejdů-
ležitějšími objekty v obci, kde se děti se-
tkávají se svými vrstevníky a vytváří si 
první vztahy ke kamarádům i širšímu 
okolí. Čím dříve a čím déle je budou 
moci naše děti využívat, tím větší je 
předpoklad, že si naši obec zamilují 
a budou ji v budoucnu stále věrni. A pro-
tože se naše obec v poslední době roz-
růstá a stěhují se sem i rodiny s malými 
dětmi, je důležité i těmto dětem dát mož-
nost začlenit se do kolektivu.  

Naše škola má jen první stupeň, tzn. je 
pro 5 ročníků, ovšem učebny má jen čtyři. 
Vzhledem k vyššímu počtu dětí nešlo 
v tomto školním roce třídy spojit. Od 
6. třídy výš musí děti dojíždět do okolních 
škol, nebo dle výběru rodičů i někam dále. 

Mateřská škola nemá dostatečnou 
kapacitu, spodní třída je standardní pro 
25 dětí, avšak horní třída kvůli pře-
stavbě z obecního úřadu na školku má 
kapacitu pouze 20 dětí. V současných 
prostorách nelze kapacitu navýšit. Ros-
toucí potřeba navýšení kapacity školky 
a zlepšení prostředí pro výuku ve škole 
trvá již dlouho. Ano, nic netrvá věčně, 
a i tato vlna trvající už více jak 10 let 

jednou opadne. Ale teď je tady a my 
ji musíme řešit. A upřímně – všechny 
demografické snímky jsou naprosto 

k ničemu, propočtená data jsou zcestná, 
což Vám potvrdí všichni, kdo s nimi 
přichází do styku. Ministerstvem škol-
ství počínaje... 

Historicky spadá naše obec je tzv. 
spádovou oblastí do Krhanic. Naproti 
tomu pro Jílové spádovou obcí nejsme 
a již několik let jílovská škola naše děti 
nepřijímala. Pokud se to někomu poda-
řilo, tak za cenu toho, že své dítě při-
hlásil k trvalému pobytu ke známým do 
Jílového. Jílové tak získalo v rámci 
Rozpočtového určení daní na toto dítě 
od státu peníze (např. v roce 2022 to 
bylo 15.700 Kč/rok) a Kamenný Přívoz 
o tyto peníze přišel. Jenomže i toto kup-
čení dosáhlo svého maxima a dnes už 
toto možné není.  

Vznikla tedy situace, kdy historicky 
spádovou školu v Krhanicích nevyuží-
váme, jak bychom mohli a naplněná 
škola v Jílovém nám děti prostě ne-
vezme.   

Jako blesk z čistého nebe se zdál být 
na první pohled nápad vedení města Jí-
lové u Prahy na vybudování nové vel-
kokapacitní školy na Radlíku v hodnotě  
831 milionů Kč a kapacitou cca 800 
dětí. Takové projekty jsou velmi pod-
porovány MŠMT a dalšími institucemi, 
na jejich výstavbu a vybavení jsou alo-
kovány nemalé dotační prostředky. 
Tato škola bude spádová pro obce, 
které jsou již v současné chvíli spádové 

pro stávající školou v Jílovém. Naše 
obec byla přizvána k participaci na 
celém projektu výměnou za určitý 
počet míst, které budeme moci obsadit 
našimi dětmi. Původně se počítalo 
s tím, že naše škola bude součástí DSO 
(Dobrovolný svazek obcí). Zpočátku 
nebyla role naší školy jasná (zda bude 
začleněna do svazku, zda tu zůstane 
první stupeň nebo zůstane malotřídkou, 
zda bude spádová pro omezený počet 
ročníků nebo nebude do  projektu za-
členěna vůbec). Tou TOP a hlavní ško-
lou by jistě byla nová škola na Radlíku, 
kam by zřejmě bylo chtěno získat ten 
nejkvalifikovanější učitelský sbor. Ten 
my zde máme a určitě o něj nechceme 
přijít. Paní ředitelce Mgr. Janě Kozlové 
dalo hodně práce jej sestavit. Původně 
alokovaný počet 40 míst bychom platili 
vždy, ať už je naplníme či nikoli, byl 
navýšen na 60, ale údaje se v čase mění 
a tím se mění i výše příspěvku do spo-
lečné pokladny DSO.  

Případně bychom mohli místa za 
úplatu popustit jiné obci, takový školní 
bazar...nepředstavitelné. Z pohledu 
čísel: Tato nabídka by poplatně době 
stála obec dle propočtu kolegů z Jílo-
vého cca 1,2 milionu ročně. A částečně, 
např. splátku úvěru pochopitelně už po 
dobu výstavby, tedy zaplatíme 1,2 mi-
lionu ročně do majetku který není ma-
jetkem naší obce. A to nejdůležitější – 
případná participace na projektu vý-
stavby školy na Radlíku NEŘEŠÍ 
problém s malou kapacitou školky.  

Naproti tomu máme možnost si posta-
vit dvě třídy nové, vlastní, v těsné blíz-
kosti současných zařízení. Pravdou je, 
že předpokládané náklady jsou cca 30 
milionů, ale budeme investovat do vlast-
ního majetku a do vlastní budoucnosti 
nejcennější – našich dětí zde v obci. 
K tomu máme smluvně potvrzenu mož-
nost využívat školu v Krhanicích, 
zdarma a se vším potřebným pro kvalitní 
výuku. Díky starostům obcí Krhanice 
a Kamenný Přívoz, kteří podepsali 
smlouvu o spádové oblasti, a kteří tak 
zajistili výuku dětem z KP v Krhanicích.  

Výčet argumentů, proč se nezúčastnit 
projektu výstavby školy na Radlíku, je 
podstatně širší, ať již z morálního po-
hledu či z pohledu finančního. Věřte 
nám, že hledáme tu nejefektivnější va-
riantu pro obec a její obyvatele, a ne 
pro zájmy některých jednotlivců.   

Eva Drahošová a Jiří Patera 
6

škola a školka

Škola, výsada obce  
a nejdůležitější místo v obci
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Vážení čtenáři,
školní rok 2022/2023 už míří do 

finále. Čeká nás poslední klasifikační 
porada, schůzka pro rodiče přijatých 
dětí do mateřské školky, besídka ve 
školce, vícedenní pobyt… je toho ještě 
dost. První sluneční paprsky už nala-
dily děti na prázdniny. Máme za sebou 
zápis dětí do školky i školy. Do první 
třídy jsme přijali 11 dětí, všechny spá-
dové děti byly přijaty. Smutnější byl 
zápis do mateřské školy, bohužel jsme 
nemohli přijmout několik tříletých dětí. 
Zatímco ve škole bychom uvítali větší 
počet budoucích prvňáčků, aby se nám 
vyrovnal odchod početné třídy páťáků, 
ve školce jsme trnuli nad každou při-
hláškou tříletých dětí. Bohužel, nemů-
žeme korigovat počet dětí, je to stejné 
jako v přírodě, nelze poručit větru, 

dešti. Příští rok bude situace opačná, ve 
školce se nám odchodem předškoláků 
uvolní víc míst a škola bude mít napl-
něnou kapacitu.  

V letošním školním roce jsme se za-
pojovali do různých soutěží. Máme vel-
kou radost, že se můžeme pyšnit 
prvenstvím našeho žáka v projektové 
olympiádě „Ukaž, co dokážeš“. Porota 
ocenila jeho vystupování, komunikační 
dovednosti a propracovanost tématu.  

Poprvé ve školním roce jsme uspo -
řádali školní sněm. Inspirovala nás od-
pověď v evaluačním dotazníku od 
jednoho z respondentů, že chybí dětem 
setkání formou diskuse. Setkání pro-
běhlo na Den dětí a po celou dobu 
vládla skvělá atmosféra. Vítěz projek-
tové olympiády vyprávěl o práci na pro-
jektu, trémě, odpovídal na otázky svých 

spolužáků. Kroužek flétnistů nám zpří-
jemnil setkání svým vystoupením. Čtvr-
ťáci zhodnotili svůj podnikatelský 
záměr (projekt ve spolupráci s Českou 
spořitelnou – podpora finanční gramot-
nosti). Páťáci dali mladším spolužákům 
rady do dalších let školní docházky. Ře-
ditelka školy ocenila čestné jednání 
žáků 2. třídy na Zahradní slavnosti 
a jako poděkování dostanou hru do třídy 
dle vlastního výběru. Sněm se setkal 
s velkým nadšením a určitě budeme po-
kračovat v jeho konání i v příštím škol-
ním roce. Děkujeme za skvělý nápad. 

Příští školní rok nás čekají velké 
oslavy, škola bude slavit 160 let od svého 
vzniku. Chcete se podílet na přípravě 
oslav? Máte doma staré fotografie, které 
byste nám mohli zapůjčit? Máte nápady, 
jak uspořádat důstojnou oslavu? Kontak-
tujte, prosím, ředitelku školy. 

Než se rozprchneme na prázdniny, do-
volím si poděkovat celému týmu zaměst-
nanců školky a školy za týmovou práci, 
neustálé zdokonalování (v rámci dalšího 
vzdělávání evidujeme přes 20 rozvíjejí-
cích seminářů v různých oblastech). 
V létě dvě paní učitelky budou navštěvo-
vat letní školu se zaměřením na matema-
tiku profesora Hejného. 

Přejeme všem krásné letní dny plné 
pohody a těšíme se 4. 9. 2023 na slav-
nostním zahájení školního roku. 

Jana Kozlová a zaměstnanci ZŠ 
P.S. Děkujeme tatínkům za namalované 
herní prvky před školou. 
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Jak asi většina z nás ví, značnou část fi-
nancí získává naše obec ze státního roz-
počtu. Jde o podíl na vybraných daních 
a způsob výpočtu pro obce jako Ka-
menný Přívoz není úplně jednoduchý. 
Možná proto je opředen řadou mýtů.  
 Jedním z mýtů je, že obec získává podíl 
podle počtu osob trvale hlášených k po-
bytu. Ve skutečnosti však zákon, podle kte-
rého se finance rozdělují, hovoří o počtu 
obyvatel. V běžné lidské řeči je to jedno a 
totéž, ale v právnické mluvě je to jinak.  
 Výpočet podílu obce se neřídí počtem tr-
vale hlášených osob ale, jak je výše uve-
deno, počtem obyvatel obce. Počet obyvatel 
je údaj, který k 1. lednu každého roku určuje 
Český statistický úřad. Jakým způsobem jej 
ČSÚ stanoví? Úřad vychází z výsledku po-
sledního sčítání obyvatel, kde se uvádí ob-
vyklé bydliště. Tuto hodnotu použije pro 
určení výchozího počtu obyvatel. V mezi-
dobí mezi sčítáními, které se koná každých 
10 let, se výchozí počet jednou ročně kori-
guje. Přičtou se ti, co se v obci narodili nebo 
se přihlásili k pobytu a odečtou ti, kteří ze-

mřeli nebo se z pobytu odhlásili. Protože 
metodika výpočtu zveřejněná na webu ČSÚ 
je staršího data (z roku 2007), pro jistotu 
jsem informace telefonicky ověřil. Stojí asi 
za zmínku, že úřednice se domnívala, že 
volám z důvodu skokové změny rozdílu 
mezi počtem trvale hlášených osob a poč-
tem obyvatel, která je způsobena zahrnutím 
výsledků nového sčítání. 
 Pokud někdo v jednom roce změní trvalý 
pobyt například z Prahy do Kamenného 
Přívozu a potom zase zpět, v počtu obyva-
tel těchto obcí nedojde k žádné změně. 
Toto byl konkrétně můj případ. V posled-
ním sčítání jsem uvedl jako obvyklé byd-
liště Kamenný Přívoz a zůstal jsem 
započten mezi obyvateli i po korekci v 
tomto roce, takže si dovolím tvrdit, že ne-
patřím k "černým pasažérům". Nezastírám, 
že před volbami v roce 2022 jsem se zde 
přihlásil k trvalému pobytu, abych mohl 
kandidovat do zastupitelstva. Mé jiné akti-
vity ve veřejném prostoru ale vyžadují, 
abych byl, byť formálně, přihlášen v Praze. 
V případě zvolení do zastupitelstva jsem 

byl ochoten se této činnosti vzdát. Nicméně 
jsem zvolen nebyl, a tudíž nebyl důvod k 
ukončení této aktivity. Proto jsem se opět 
přihlásil k trvalému pobytu v Praze. 
 Domnívám se, že by bylo vhodné upo-
zornit také zdejší chataře, aby při sčítání 
svůj pobyt v obci odpovídajícím způsobem 
reflektovali. Pan Ing. Prokop Mašek si jistě 
pamatuje, že jsme na toto téma před po-
sledním sčítáním spolu mluvili. V Kamen-
ném Přívoze se takto sečetli například moji 
rodiče, kteří se zde zdržovali v létě, dokud 
jim to jejich zdravotní stav umožňoval. 
 

Ing. Karel Danihelka 
Odkazy: 
• 243/2000 Sb. Zákon o rozpočtovém 
určení daní: https://www.zakonyprolidi 
.cz/cs/2000-243 
• Rozpočtové určení daní https://www. 
czso.cz/csu/czso/rozpoctove_urceni_dani
_a_rozdily_v_poctech_obyvatel 
• Sčítací formulář https://www.czso.cz/ 
documents/142154812/156229594/lsf_1
_domacnost_vzor.pdf

Počet obyvatel a finance ze státního rozpočtu

napsali nám

Nové cesty 
v obci 

Asi jste zaznamenali, že dvě cesty 
v obci prodělaly kompletní rekon-
strukci, včetně řešení jejich odvodnění. 
Jedná se o cestu na cvičiště SDH 
a cestu mezi rodinné domy v Hostěra-
dicích proti bývalému domovu dů-
chodců. Náklad na tyto rekonstrukce je 
v řádech statisíců korun a projekty 
k těmto opravám připravilo již minulé 
vedení obce.  Rovněž byla provedena 
rozsáhlá oprava cesty za restaurací 
U Vemenáče, zde pouze obrusem a ná-
kladem podstatně menším. 

Současné vedení obce plánuje pro-
vést nejméně jednu větší kompletní re-
konstrukci cesty ročně a samozřejmě se 
pokusíme i o rekonstrukce dílčí – méně 
nákladné. Drobné opravy zvládnou 
technické služby obce, díky nově poří-
zené technice zcela samy, což je nejen 
operativní, ale značně to šetří i finanční 
prostředky.  

Z plánovaných celkových oprav pro 
příští rok se jedná zejména o Hostěra-
dice a cestu kolem Elektroslužby ke hř-
bitovu. V současné době se rovněž 
zpracovává projektová dokumentace na 
kompletní rekonstrukci cesty od křížku 
ke škole.  

Nové cesty mi dělají radost, ale co mi 
ji kalí, je omezenost některých přispě-
vatelů na sociální sítě. Příspěvky sice 
nečtu, ale občas se dozvím neuvěřitelné 
bludy. Tak jsem se například dozvěděl, 
že kdosi moudrý napsal, že cesta na cvi-
čiště SDH je budována jen proto, že já 
jsem hasič. Částečně je to pravda, hasič 

opravdu jsem, jsem i členem jednotky 
sboru, protože považuji aktivní odpo-
vědnost za bezpečí svých občanů za 
jeden z podstatných úkolů starosty 
obce. Tím ale pravda v příspěvku končí. 
Cesta ke cvičišti byla vybudována 
z toho důvodu, že podle nového územ-
ního plánu zde bude umístěno nové 
hnízdo nádob komunálního odpadu, aby 
odpadky nehyzdily náves v Kamenném 
Újezdci. Je tedy nezbytné, aby se 
k místu dostaly vozy svozové služby. 
Ale proč si neplivnout jedovatou slinu, 
když se v obci něco daří. 

Radek Vokál, starosta
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Chtěla bych touto cestou 
poděkovat nositeli myšlenky, 
sponzorům, realizátorům 
a v neposlední řadě 
účastníkům slavnostního 
odhalení Lavičky Jaroslava 
Falty. Naše obec se tím 
přiřadila k Rumburku, 
Holicím, Kochánkám, 
Krňanům, Kostelci nad 
Černými Lesy, muzeím 
Sedlčany, Konopiště 
a Strakonice, kde se 
nacházejí objekty k uctění 
jeho památky. Nesmírně si 
těchto počinů vážíme.  
 

S díky a pokorou  
Faltová Ludmila s rodinou

Milí občané, čas letí jako voda. Je to již přes rok, kdy náhle odešel do motokrosařského 
nebe náš spoluobčan a dobrý kamarád, Jarda Falta. Na obci jsme přemýšleli, jak 

důstojně uctít světově uznávaného motokrosaře a našeho významného občana. Po delší 
úvaze nás napadlo vytvořit místo, které by Jardu připomínalo. A přišel nápad! Co takhle 
lavičku.  Pořádnou, pevnou, ale elegantní kamennou lavici, která něco vydrží. Okolní 
úpravu uděláme v přírodním duchu, keříky, kameny a na jeden z nich umístíme plaketu 
Lavička Jaroslava Falty. Aby každý, kdo přichází, věděl, komu je toto pietní místo věno-
váno.  A místo, kam umístit lavičku? No přece k fotbalovému hřišti, k místu, kde probíhá 
většina sportovních klání, kde se scházejí fotbaloví fanoušci, děti ze ZŠ, malí fotbalisté 
z KP a Jílového nebo i maminky s malými dětmi, když chodí na dětské hřiště. Myšlenka 
byla v hlavě a pustili jsme se do realizace. Oslovili jsme šikovné podnikatele, kteří se na 
realizaci ochotně podíleli. Pan Petr Brabec, kameník z Lešan, vyrobil krásnou kamennou 
lavici a plaketu, kterou vpracoval do největšího kamene. Velké kameny daroval a mecha-
nizací pomohl s jejich umístěním pan Mirek Koch z Kamenného Přívozu.  Dopravu ka-
mene zajistil pan Lukáš Matějovský z Lešan. Za to jim patří velké díky, nebylo to 
jednoduché. Konečné úpravy byly načasovány na konec března, na roční výročí úmrtí Ja-
roslava Falty. Vše se zdařilo a v sobotu 25. března 2023 byla lavička slavnostně odhalena. 
Pietní slavnosti se zúčastnilo mnoho lidí z blízka i zdaleka, dorazili i pozvaní hosté, kteří 
se desítky let pohybují kolem motokrosu a Jardu znali od začátku jeho sportovní kariéry. 
Slavnost zahájil starosta obce Radek Vokál. Přivítal přítomné včetně rodiny Faltovy. Poté 
na Jardu několika historkami zavzpomínal jeho velký kamarád Prokop Mašek. S nostalgií 
na Jardu vzpomínal sportovní komentátor Jiří Hejtík. Vyprávěl příběhy z motokrosového 
prostředí i o zákulisních politických intrikách, které Jardu připravily v roce 1974 o titul 
mistra světa. Před slavnostním odhalením lavičky ještě zavzpomínal letitý soused a kama-
rád Oldřich Jirka. Poté následovalo slavnostní odhalení „Lavičky Jaroslava Falty“. Slavnost 
pokračovala v příjemném duchu a milé atmosféře. Kulturní komise zajistila bohaté pohoš-
tění, které zpříjemnilo společné vzpomínky a historky. Moje pocity z celé akce byly pozi-
tivní a příjemné. Myslím, že se vše podařilo a doufám, že tyto pocity sdílí i ostatní přítomní. 

Až půjdete procházkou od Zastávky nebo od Sázavy kolem fotbalového hřiště, sedněte 
si na Lavičku Jaroslava Falty, připomeňte si jej, řekněte svým potomkům, kdo to byl, a proč 
zde toto památné místo vzniklo. 

  Za kulturní komisi, Blanka Mašková

Lavička 
pro  
Jardu
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Obec  
a sociální sítě  

Většina lidí v dnešní době komunikuje 
se svým okolím, kromě osobního kon-
taktu, také pomocí internetu, e-mailem 
nebo na takzvaných sociálních sítích. 
Tento příspěvek píšu hlavně pro ty, 
kteří nic takového nepoužívají. Nej-
oblíbenější sociální sítě v naší zemi 
jsou WhatsApp, Instagram, dále sem 
patří TikTok, Twitter, Discord, Linke-
dIn, a mnohé další. U starší generace 
stále převažuje Facebook, má zde účet 
i obec - už asi rok.  

Nic ze zmíněného jsem donedávna 
nepotřeboval. Chtěl bych popsat, jak 
jsem se na Facebook dostal a co jsem 
tam zažil. Zhruba před rokem mi sdělil 
tehdejší starosta, pan Mašek (v ne-
šťastné roli šéfredaktora), že neotiskne 
v Přívozském zpravodaji moje kritické 
příspěvky. Zeptal jsem se ho, jestli si 
myslí, že jsou nepravdivé. Odpověděl, 
že to sice ne, ale že by na ně musel re-
agovat a ať si to zveřejním na sociálních 
sítích. Myslím, že na tohle neměl právo, 
ale vyhověl jsem mu. V místní sou-
kromé skupině na Facebooku jsem 
postupně publikoval několik textů (sku-
pina má jasná pravidla, zkrátka slušné 
chování). Zajímavé bylo, co následo-
valo. Do skupiny (kde jsou i někteří 
zastupitelé, ale nikoliv starosta a místo-
starosta) se připojil uživatel „Mára 
Marek“ a začal mě a další lidi slovně 
napadat a umlčovat, pokud byla řeč 
o obci. Ukázalo se, že dotyčný na 
vlastní uši slyšel, o čem jsem se bavil 
s panem starostou Maškem. Alespoň 
tvrdil, že u toho byl (viz obrázek). Ale 
také, že ví, kde bydlím - to už bylo tro-
chu děsivé. Dotyčného pana „Máru 
Marka“ totiž nikdo místní pod tímto 
jménem neznal, ani na zasedání zastu-
pitelstva nikdo takový nechodí. Byl to 
tedy pseudonym (nebo spíš anonym). 
Dotyčný útočil na diskutující cíleně 
a opakovaně a to i v minulosti. Navíc 
prokazatelně i z dalších účtů, např. pod 
jménem „Lenka Ch“. To už bylo 
opravdu za hranou, protože jedna místní 
paní si myslela, že si píše se sestřenicí 
(a ne s nějakým pánem). Skupinu jsem 

upozornil, že se jedná o takzvaného 
trolla, tedy někoho, kdo cíleně umlčuje 
diskusi (pochopitelně ne pod vlastním 
jménem), nebo naopak provokuje. Troll 
například diskutuje sám se sebou pod 
různými jmény, aby se zdálo, že určité 
téma zrovna lidi zajímá. Lidé ve sku-
pině se celkem rychle zorientovali. Ně-
kterým došlo, kdo by mohl za účtem být 
a dotyčný pod hrozbou odhalení sku-
pinu opustil. Po pravdě řečeno tuším, že 
ve skupině stále je, pod novým vymyš-
leným jménem. Poučení: dejte si pozor 
a ověřte si, zda diskutující je skutečná 
osoba, kterou někdo další zná. Může to 
být těžké. A když na vás někdo útočí, 
nezapomeňte si příspěvek raději uložit.  

Teď k něčemu jinému. Na začátku le-
tošního roku si nový starosta, pan 
Vokál, založil účet na jiné síti, na Insta-
gramu. Za tento krok bych chtěl pana 
starostu pochválit, mohlo by to zlepšit 
komunikaci s obcí. Vzhledem k pojme-
nování se zjevně nejedná o účet sou-
kromý, ale oficiální: @starostaprivoz. 
Zarážející pro mne je, jak v prvním pří-
spěvku pan starosta zřízení svého účtu 
vysvětlil:  

„…abych čelil nesmyslům, které jsou 
publikovány na různých sociálních plat-
formách o mé osobě a naší obci. Mám 
zde možnost objektivně, lehce sarkas-
ticky a hlavně pravdivě informovat o mé 
práci a životě v KP. Jelikož se jedná 
o iniciativu soukromou budu občas 
lehce nekorektní a na hraně GDPR...“   

U zdůvodnění a obsahu účtu bych se 
každopádně rád zastavil. Kombinovat 
objektivitu a sarkasmus se mi jeví jako 
nemožné, v příspěvcích se objevuje 
spíše to druhé (Objektivní znamená 
věcný, nestranný, neutrální, neosobní. 

Sarkasmus naopak označuje kousavou, 
zraňující řeč, obvykle vyjadřující i jisté 
pohrdání. Na rozdíl od ironie, která 
se dovolává porozumění, sarkasmus 
spíše komunikaci přerušuje a odmítá – 
Wikipedie). Zkratka GDPR pak značí 
ochranu osobních údajů, patrně obyva-
tel obce. Na tomto místě je potřeba 
upozornit, co (mimo jiné) obsahuje 
Etický kodex zastupitele: zastupitel 
musí dodržovat právní předpisy; jed-
nat tak, aby neohrozil důvěryhodnost 
svého mandátu; neuvádět veřejnost vě-
domě v omyl. Je tedy zjevné, že pan 
starosta by se rozhodně „na hraně 
GDPR“ pohybovat neměl. Žádný státní 
úředník, tedy ani starosta, nesmí vyná-
šet citlivé informace, které se dozvěděl 
v práci, na sociální sítě.  

V listopadu proběhla v naší škole 
přednáška „Jsou on-line“. Byla určena 
především rodičům žáků a to kvůli jejich 
dětem. Ale mám pocit, že by školení, jak 
se chovat na síti, potřebovali také další 
dospělí. Bylo by skvělé, kdyby lidé na 
sítích používali své vlastní jméno nebo 
zjevný pseudonym (s Rákosníčkem 
nebo s Karlem IV. samozřejmě na síti 
nikdo vážně diskutovat nebude). Použí-
vání cizích existujících jmen je opravdu 
ubohé. Naštěstí naprostá většina uživa-
telů je v místních skupinách „skuteč-
ných“ a často se znají osobně.  

Jsem rád, že po změně šéfredaktora 
teď v novinách potíže s cenzurou 
nemám. Tedy, že je možné napsat pří-
spěvek do zpravodaje a nezabývat se 
anonymními reakcemi na sociálních sí-
tích. Ale jako zdroj informací, co se 
zrovna v okolí děje, zůstávají sítě po-
chopitelně k nezaplacení.  

Radovan Fišer 
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Na pravém břehu Sázavy v těsné blíz-
kosti Kamenného Přívozu se nachází 
rozsáhlý Hornopožárský les. Většina 
místních obyvatel tento les velmi 
dobře zná. Je protkán sítí značených 
turistických cest se spoustou zajíma-
vých míst, která stojí za to navštívit. 
Některé objekty sahají do dávné histo-
rie našeho kraje, jiné do předminulého 
a minulého století (romány Divočina 
a Skalní plemeno spisovatele Jana 
Morávka, rodáka z Kamenného Pří-
vozu popisují příběhy lidí v tomto lese 
z 80. let 19. stol. až 20. let 20. stol.)  
a další do doby současné. V lese nale-
znete místa s majestátními staletými 
buky, smrky, modříny nebo borovi-
cemi rostoucími na skalnatých úbo-
čích nebo vrcholech kopců, v mělkých 
údolích nebo v hlubokých roklích. Po-
tůčky s průzračnou vodou, rybníky, 
obrovské žulové balvany, staré za-
rostlé lomy a krásné vyhlídky vytvá-
řejí kulisu nádherné přírody ve spojení 
s lidskou činností v dobách dávno mi-

nulých. V současné době probíhá 
těžba a opracování žulového kamene 
na okraji lesa v Prosečnici a v Krhani-
cích. Turistické cesty se těmto lomům 
vyhýbají, takže ty nijak nenarušují 
klid lidí a zvířat nacházejících se v pří-
rodním parku. 
     Pár typů na výlet Hornopožárským 
lesem od Turyně až k Ládví: 

Štola Halíře v Turyni, tvrziště Turyň, 
Obětní kameny, Kněží hora (488 m 
n.m.), rybník Na Bahnech, Vlčí rokle 
s kamenným mořem a staletými buky, 
lom Borovíčko, lom V Doubí s vyhlíd-
kou Sekaná skála, myslivna s loveckým 
zámečkem Horní Požáry založené ná-
sledníkem trůnu Rakousko–Uherska 
Františkem  Ferdinandem d´Este, vy-
hlídka Panská skála, Grybla (nejvyšší 
kopec přístupné části parku 514 m 
n.m.), zřícenina hradu Zbořený Koste-
lec, rozhledna Vlková. 
     Obec Kamenný Přívoz nechala po-
stavit v roce 2020 ve své části lesa 
u potoka pod osadou Vávrovka  na 

žluté turistické trase lesní altán s in-
formační tabulí pro turisty. Stavbu 
provázely malé problémy způsobené 
stížností chronického stěžovatele (viz 
Přívozský čtvrtletník č. 3/2020 – člá-
nek Hledá se majitel). Stavba byla ofi-
ciálně předána k užívání v listopadu 
2020. Informační tabule však zela 
více než dva roky prázdnotou, proto 
se obec letos rozhodla osadit ji turis-
tickou mapou zaměřenou na přírodní 
park Hornopožárský les a okolí. Ve 
spolupráci s Klubem českých turistů 
a kulturním centrem Kultura Posázaví 
a Povltaví byla vytvořena velkofor-
mátová mapa v měřítku 1:10000 (1cm 
na mapě = 100 m) s popisem nejzají-
mavějších míst lokality a osazena 
v květnu letošního roku – viz foto. 
Krátký videoklip z instalace lze vidět 
v nové Videokronice obce č. 35/2023 
– viz. www.kamennyprivoz.cz nebo 
veřejný facebook Obec Kamenný Pří-
voz. 

Pavel Pála

Přírodní park Hornopožárský les za humny
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V letošním předjaří došlo k viditelným 
změnám některých zákoutí v K.P. vli-
vem kácení vzrostlé zeleně. Některé 
kácení prováděl správce el. vedení, jiné 
obec, či obyvatelé. Chápu, že někdy 
může být vzrostlý strom nevypočita-
telně potenciálně nebezpečný. Preven-
tivní odstranění je nejpoužívanější 
metoda, která je bohužel konečná. Ne-
vratně se tak degradují a mění místa 
kolem nás, která měla pozitivní charak-
ter. Jejich obnovu už člověk ve svém 
životním cyklu většinou nezažije. Což 
je velká škoda. 
 
Mohli bychom vyzkoušet i jinou me-
todu? 
Většina listnatých stromů se přece dá 
zachránit. Výhodou vzrostlého stromu 
je, že už má kvalitní soběstačný koře-
nový systém. Mnohdy může být srostlý 
s okolními kořeny stromů stejného 
druhu, které jsou si schopné tímto způ-
sobem i vzájemně pomoci. Lze tedy 
strom ořezat, zkrátit a on obroste, pře-
žije. Přežije s ním tak částečně i cha-
rakter místa. Dál bude lahodit našim 
uším, očím, psychice. Dávat stín, zvlh-
čovat okolí, zadržovat hluk, prach 

a vázat CO2, poskytovat domov drob-
ným živočichům a hmyzu. 

Některé listnaté stromy se dožijí 
i 500-1000 let. Nepopravujme je už 
v jejich dětství. Pokud je potřebujeme 
z nějakého důvodu ořezat, nechme 
kmen aspoň dva metry vysoký, aby se 
pod nově obrazenou korunou dalo cho-
dit. Zachováme tak i vizáž stromu, 
funkce stínu atd. Pařez né.... Je potřeba 
si uvědomit, že pokud nahradíme 
vzrostlý strom, stromem novým, je 
tento dlouhodobě mnohem náročnější 
na zalévání a péči, aby přežil. Také tím 
změníme jeho okolní vegetaci v pod-
rostu, vlhkost v zemině, která byla pod 
ochranou vzrostlého stromu. Zkusme 
se nad tím zamyslet, než sáhneme v bu-
doucnu po pile. 
 
Výmladkové hospodaření 
Další viditelné změny se letos odehrá-
vají pod elektrickým vedením. Majitel 
pozemku by měl zeleň udržovat, aby 
nezasahovala do vedení. Pokud se tak 
neděje nastoupí správce el. vedení 
a opět se stromy řežou na pařez. Tam 
kde byla zeleň, není nic. Nešlo by se 
vrátit v těchto úsecích ke staré metodě  

získávání palivového dřeva – vymlad-
kování? 

Kdy se stromům řežou větve s tloušť-
kou vhodnou do kamen, odpadne tím 
krok štípání. Další roky větve a kmínky 
opět dorůstají z kvalitního kořenového 
zázemí a opět se dají seřezávat. 

Vznikne tak trvalý zdroj dřeva 
v našem okolí i stálá zeleň. 

Nešlo by tak některé stromy pro tento 
postup adoptovat, když se o ně majitelé 
nestarají  a v budoucnu jen zmizí? 
 
Mýcení nad rybníkem 
Na jaře se hodně kácelo i nad rybníkem 
Na Losích. Opět nevratně. Tímto mo-
křadem se skrz kořeny rostlin, stromů 
a pískovo-štěrkové podloží filtroval 
potok přitékající do tohoto rybníka. 
Mokřad absorboval, rozkládal nečistoty 
i z chatek umístěných na horním toku 
nad rybníkem. Tímto způsobem mo-
křad chránil vcelku čistý rybník před 
znečištěním. Sám si žil vlastním živo-
tem. Ostré letní slunce tak několik let 
nemělo šanci proměnit rybník na zahní-
vající nádrž, jejíž zkažená voda se po-
táhne potokem skrz obec až do Sázavy. 
Rybník byl také odbahněn. Toto přiro-
zeně fungující místo bylo letos promě-
něno. Místo, které také vodu vsakuje do 
podloží a příjemně ovlivňuje místní 
klima. 

Stromy a jejich podrost jsou pryč, 
mokřad je přebagrován. Po okraji 
vznikl kanál se stěnami z bahna, který 
přivádí vodu protékající chatovou osa-
dou i z potoka rovnou do rybníka. Pa-
řezy se snaží i tak žít, nové větve jsou 
ale pro jistotu postříkány herbicidy. 
 
Kde  se  teď  bude  voda  přitékající 
do  potoka  čistit?  
Co se stane s odbahněným rybní-
kem, když do něj přívalový déšť bez 
problémů spláchne veškeré bahno 
a nečistoty z plochy i koryta?   
Proč musíme měnit věci, které při -
rozeně fungují ve zmar? 
 

Ondřej Volný, Pro Přívoz 

Pařezy místo listnatých stromů
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Typ na výlet ▴ 
 
Jen pár kroků od Třebsínské zvo-
ničky byla odhalena pieta zesnulým 
vězňům koncentračního tábora Hra-
dišťko. Jedná se nejen o velmi 
hezké umělecké dílo, ale celá insta-
lace je doplněna o zajímavé infor-
mační panely zachycující historii 
našeho kraje. Je připomenutím lid-
ského utrpení a lidské síly v dobách 
2. světové války. Z naší obce se na 
místo dostanete hezkou, nenáročnou 
procházkou podél řeky Sázavy. 
Pohyb spojený se zamyšlením je 
nejlepší věc na světě. 

Radek Vokál, starosta

Vážení spoluobčané,  
v tomto období, se mnoho z nás věnuje úpravám zahrad a jiné zeleně. 

Je proto důležité si krátce připomenout některá omezení, která jsou v naší 
obci stanovena Obecně závaznou vyhláškou obce Kamenný Přívoz č.1/2019 
o veřejném pořádku, opatření k jeho zabezpečení a nočního klidu.  

Tato vyhláška v Čl. 8 Hlučné činnosti a to zejména v odst. 2) jasně stano-
vuje, kdy není možné provádět hlučné činnosti: „O sobotách se v době od 
06.00 do 08.00 hod., o nedělích a státem uznaných svátcích se v době 
od 06.00 do 22.00 hod. zakazuje provozování a používání hlučných 
strojů a zařízení (např. sekaček, křovinořezů, motorových pil, cirkulá-
rek, atp.)“.  

Pevně věřím, že každý z nás chce strávit zejména nedělní a sváteční chvíle 
v klidném prostředí svých domovů, chat nebo zahrad a dodržování této vy-
hlášky je pro nás všechny samozřejmostí.   

za stranu Ženy obci Kamenný Přívoz  
Ing. Mgr. Jitka Jirků



Na ohřátí 1 litru vody o 1°C je potřeba 
stejná energie jako na zvednutí 427 kg 
do výšky 1 metru. Pro uvaření 1 litru 
pitné vody v rychlovarné konvici je po-
třeba stejná energie, jakou vyrobí jedna 
vodní turbína Slapské přehrady (při 
spádu 56 m a účinnosti 95 %) po prů-
toku 722 litrů vody. Pro zajímavost: 
maximální výkon jednoho slapského 
stroje je 48 MW při průtoku 100 m3/s. 

Největší žrout energie je ohřívání 
a ještě větší je ochlazování, například 
lednička a klimatizace. 
 

Pro ochlazení o 1°C je obvykle po-
třeba 2x víc energie než pro ohřev 
o 1°C. 
Které spotřebiče jsou tedy největšími 

žrouty energie? 
• Boilery a kotle na ohřev vody 
• Přímotopy i elektrická akumulační  

kamna 
• Pračky, sušičky, fény na vlasy 
• Ledničky 
• Klimatizace 

Co však dělat, když jsme na všechny 
tyto spotřebiče zvyklí? 
• Nevařte vodu v rychlovarné konvici 

zbytečně, nalejte do konvice jen od-
měřené množství vody, kterou právě 
potřebujete. Případný zbytek horké 
vody nalejte do termosky. 

• U elektrického boileru a podobných 
zařízení doporučuji nastavit teplotu 
vody na 45°C až 50°C místo 70°C. 
Ušetříte i  na životnosti zařízení. 
Vzhledem k množení bakterie Legi-
onelly se voda na bojleru doporučuje 
ohřívat minimálně na 45°C. 

• Novější automatické pračky řídí 
množství vody potřebné pro danou 
várku prádla, čímž se zmenší objem 
ohřívané vody. Obsluha pak ještě na-
staví teplotu praní. Pamatujte, ener-
geticky úspornější je prát delší čas na 
méně stupňů! 

• Staré lednice se musí odmrazovat, 
stačí jeden centimetr námrazy a spo-
třeba mrazničky stoupne až o 75 %. 
Novější lednice se vůbec odmrazovat 

nemusí (označení NoFrost). V lednici 
je zařízení, které udržuje stejnou tep-
lotu v celém prostoru - nejsou vidět 
ani kapičky vody na stěnách. A proto 
při nákupu nové lednice a mrazáku se 
vyplatí zvolit dražší, ale úspornější 
variantu.  

• Pozor dávejte i při umístění lednice. 
Pokud je umístěna v kuchyni (kde je 
teplota 22°C) má mnohem větší spo-
třebu, oproti lednici umístěné na 
chodbě (kde je teplota 18°C). 

• Nastavte si na termostatu chladničky 
+4°C ve střední polici a u mrazničky 
-18°C. Jen o dva stupně nižší teploty 
znamenají až o 15 % vyšší spotřebu! 

• Spotřebu elektřiny navyšuje i tele-
vize, která mnohdy běží jen jako ku-
lisa a nikdo ji nesleduje. 

• Stolní počítač má 6x větší spotřebu 
než notebook. 

• Vysavač s plným prachovým sáčkem 
má výrazně vyšší spotřebu, než vysa-
vač s prázdným sáčkem. 

• Až 25 % tepla může unikat okny. 
V ložnici nemusí být přes den světlo, 
použijte tedy závěsy či žaluzie. Je to 
další izolace navíc, která zabrání úni-
kům tepla. 

• Nejefektivnější je větrat pravidelně, 
krátce a intenzivně. V zimě se krát-
kým větráním ochladí vzduch, ale ne 
stěny. 

• Ušetřete správnou regulací topení. 
Mějte nejlépe termostat v každé míst-
nosti, protože pro různé místnosti 
jsou vhodné jiné teploty. 

• Topte méně intenzivně, ale zato 
v delším časovém horizontu. Nára-
zové topení na vyšší teploty spotře-
buje výrazně víc energie, než při 
stálém topení na nižší teploty. 

• Rozmyslete se, jak velké teplo doma 
potřebujete. Snížení prostorové tep-
loty v místnosti o 1°C sníží vaši spo-
třebu energie až o 6 %! 

 
Sami zvažte, zda některý z těchto ná-
mětů využijete. 
 

Ladislav Roháček

ZAČNĚME OPAKOVÁNÍM Z FYZIKY:

napsali nám
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Úspory energie v domácnosti
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Výlet do dendrologické zahrady  
Kulturní komise uspořádala výlet do Dendrologické zahrady Průhonice, 
kde je na ploše 72 ha k vidění spousta stromů, dřevin a keřů.  

Datum 27. 5. byl vhodně načasován, a tak účastníci zastihli pestro-
barevné rododendrony, azalky, šeří  ky, wistárie aj. v jejich plné kráse. 
Příjemnou atmosféru sobotního dopoledne ještě podpořilo slunné 
počasí. Škoda, že byl tak malý zájem z řad občanů.  

B. Splavcová, KK

Naši předci, staří Slované, považovali 
letní slunovrat za významný svátek. 

Je to nejdelší den v roce a po sluno-
vratu se již dny začnou zkracovat. 

Důležitý symbol pro oslavy byl vždy 
oheň. Podle Slovanů je oheň, zapálený 
v den slunovratu, symbolem pro zajiš-
tění dostatku slunce pro rostoucí 
úrodu. 

I my si můžeme tento svátek oslavit 
ve svojí rodinou posezením u ohně 
v době slunovratu. Každý si může vho-
dit do ohně voňavé bylinky (šalvěj, le-
vandule apod.) a přitom pošeptat ohni 
své přání, v čem chceme, aby nás oheň 
posílil do dalších dní. Dětem se to bude 
líbit. 

Další významný symbol našich předků 
v tento den, byla noční očistná koupel. 
Slované  vnímali vodu, jak je očišťuje 

a uzdravuje. Symbol vody je opět spojen  
i s úrodou. Odvážná noční koupel 
v temné vodě symbolizuje dostatek 
vláhy pro úrodu v celém letním období. 
Proto tento svátek nazývali Kupadla. 

Vůbec nevadí, když si po posezení 
u ohně nepůjdeme zaplavat do Sázavy či 
na Losy, ale dáme si jen krátkou sprchu 
bez mýdla s představou, jak nás voda očiš-
ťuje. Slované celou oslavu ještě doprová-
zeli zpěvy, tancem, pletením věnců, ženy 
sbíraly devatero bylin a také se přeskako-
val oheň.  

Samozřejmostí byla hojnost jídla, 
která provází každou oslavu. Vše probí-
halo pod širým nebem, byla to oslava 
úrody, nastávající hojnosti a radosti ze ži-
vota. Spojení člověka a přírody. 
 Byliny, které se nasbírají v tento den, 
mají prý větší sílu. A také 24. 6. na sva-

tého Jána nasbírané byliny mají velkou 
sílu. Můžeme si obejít svoji zahrádku, 
nebo vyrazit do přírody a nasbírat si by-
liny, které potřebujeme. Naši předci nás 
se sousedkami inspirovali v pletení 
věnců. 
 Scházíme se pravidelně na pletení vá-
nočních a velikonočních věnců. A při-
dali jsme ještě oslavu léta, takže 
pleteme věnce v době slunovratu a na 
podzim v době rovnodennosti. 

Sedíme u ohně, pleteme věnce, poví-
dáme si a také si pak dopřejeme dosta-
tek dobrot. Sama jsem se několikrát 
účastnila oslavy Slunovratu, kterou po-
řádal Slovanský kruh. Byl to pro mě 
silný zážitek.  

Přeji všem krásnou oslavu Sluno-
vratu ve vaší rodině. Hana Roháčková

Oslava letního slunovratu – Kupadla



Určitě ji znáte aspoň „od vidění“. Na 
území naší obce se hojně vyskytuje 

podél Turyňského potoka od rybníka 
Losy až po jeho břehy v Důle, její po-
rosty jsou nepřehlédnutelné také podél 
Sázavy a např. naproti železničnímu pře-
jezdu poblíž hospody U Adenauera. 

Ale pojďme se seznámit blíž – máme co 
do činění s jednou z nejagresivnějších in-
vazních rostlin v našich klimatických pod-
mínkách, která tvoří rozsáhlé a husté 
monokulturní porosty a svým bujným růs-
tem vytlačuje domácí druhy. Toho do-
sáhne několika mechanismy: zastíněním 
rychle rostoucími a vysokými lodyhami, 
čerpáním živin z půdy a vylučováním 
látek, které negativně ovlivňují ostatní 
druhy rostlin. Staré lodyhy a listy křídla-
tek navíc každý podzim vytváří vysokou 
vrstvu opadu, který se rozpadá velmi po-
malu, což brání přežití vyklíčených semen 
domácích druhů, zato nové výhony kříd-
latek opadem prorostou bez obtíží. 

Invaze křídlatek dopadá také na bez-
obratlé živočichy. Bylo dokázáno, že vý-
razně snižuje např. druhovou pestrost 
herbivorního hmyzu. Tento hmyz je ob-
vykle vázán na jeden či několik vybraných 
rostlinných druhů, jejichž nepřítomnost 
v invadovaném porostu křídlatek znamená 
konec existence hmyzu na daném místě. 
Bohužel pokles počtu druhů hmyzu je spo-
jen s poklesem kvality stanoviště pro další 
živočichy, kteří se jimi živí, například 
obojživelníci (žáby) a ptactvo.       

Kromě ekologického dopadu působí 
křídlatky i značné ekonomické škody, 
často dokonce znemožňují původní vy-
užití pozemků. Oddenky křídlatek dokáží 
narušit asfaltové plochy, základy budov, 
betonové opěrné zdi a drenáže. Bohatý 
oddenkový systém netvoří klasický ko-
řenový bal, který by zem zpevňoval, ale 
naopak zvyšuje riziko eroze – narušuje 
pevnost břehů a při větších přívalech 
vody často dochází k odtržení kusů břehů 
a jejich sesuvům. 

Podzemní oddenky jsou pro křídlatky 
zásadní zásobárnou živin, která na jaře 
umožňuje rychlý růst. Jak důležitou roli 
hraje rozsáhlý oddenkový systém do-

kresluje fakt, že v letní sezóně tvoří asi 
dvě třetiny (!) celkové hmoty křídla-
tek. Jeho převážná část se nachází 

v hloubce do jednoho metru pod povr-
chem půdy, ale může zasahovat až do 
hloubky 4,5 m. Oddenky jsou schopné 
proniknout téměř do jakéhokoliv sub-
strátu a mohou být nalezeny až ve vzdá-
lenosti 20 m od mateřské rostliny. 
A právě úlomky oddenků představují pro 
křídlatky hlavní způsob šíření. Jejich re-
generační schopnost z malých částí od-
denků je téměř neuvěřitelná. I z několik 
milimetrů dlouhého úlomku oddenku, 
který neváží více jak 0,7 g, může vznik-
nout nový porost. Navíc jsou schopné za-
kořenit i z úlomků nadzemních lodyh. 
Šíření pomocí úlomků je podporováno 

lidskou činností i přírodními narušeními, 
velmi často také nevhodnými typy likvi-
dačních zásahů a přesuny zeminy, která 
oddenky křídlatek obsahuje. 

Přestože se na křídlatce japonské 
každý podzim vytváří velké množství 
semen, není třeba se jich obávat, jsou 
buď prázdná, nebo jen velmi málo živo-
taschopná (vzniklá mezidruhovým nebo 
dokonce mezirodovým křížením). Se-
mena tedy není nutné likvidovat, ale je 
potřeba zabránit šíření úlomků podzem-
ního oddenkového systému i nadzemních 
zelených částí. Pokud se na pozemku, 
který obhospodařujete, vyskytuje kříd-
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napsali nám Křídlatka japonská
    – INVAZNÍ ROSTLINA, KTERÉ SE JEN TAK NEZBAVÍTE

Na březích potoka u čističky už se také viditelně prosazuje.



latka, buďte velmi opatrní na to, jak za-
cházíte s každou její částí. Pokud se růst 
křídlatky pokoušíte omezit kosením, ne-
dávejte pokosené lodyhy na kompost, 
odkud by se mohla dále roznést. Nej-
vhodnější je nechat pokosené části kříd-
latek vyschnout na místě (pokud není 
vlhké a ohrožené záplavami), aby se za-
bránilo riziku šíření při jejich převozu 
a uložení. Po vyschnutí je můžete spálit, 
aby nebránily růstu ostatních druhů. 
Pokud jste se pokusili i o vykopávání od-
denků (což důrazně nedoporučuji), je 
nutné je také dobře usušit a spálit. Pokud 
přesouváte půdu, ve které rostou kříd-
latky, věřte, že všechny její oddenky není 
možné odstranit, a proto je s půdou nutné 
nakládat jako s nebezpečným odpadem. 
Použité nářadí a mechanizaci vždy dů-
kladně očistěte od všech úlomků křídla-
tek tak, aby se zabránilo jejich šíření na 
nová stanoviště.  

Veškeré snahy o mechanickou likvi-
daci křídlatek však vedou pouze k osla-
bení, nikoliv jejich likvidaci, a velmi 
často i přes veškerou opatrnost dochází 
k dalšímu roznášení na nová místa. 
K účinnému zásahu proti křídlatkám je 
bohužel nutné použití herbicidů na bázi 
glyfosátu. Přestože rozhodně nejsem za-
stáncem stříkání herbicidů na vše zelené, 
v případě křídlatek považuji jejich po-
užití za více než opodstatněné a nutné, 
pokud chceme další postup invaze zasta-
vit. Nejčastěji se používá přípravek 
Roundup Biaktiv, se kterým lze pracovat 
i v blízkosti vodních toků. Je třeba zdů-
raznit, že i chemická likvidace musí být 
opakována několik let, než bude dosa-
ženo uspokojivých výsledků. Protože 
obec chce zabránit dalšímu rozšiřování 
křídlatek na jejím území, plánuje v letoš-
ním nebo příštím roce začít s chemickým 
ošetřením porostů na veřejných prostran-
stvích. Aby docházelo k aplikaci chemic-
kých přípravků co nejšetrněji a správným 
způsobem, nechá obec odborně proškolit 
své zaměstnance, kteří tak k použití pří-
pravků získají potřebná osvědčení.  

Nezbytným předpokladem úspěchu je 
i mapování výskytu, ke kterému může 
přispět také veřejnost. Pokud víte o kříd-
latce na nějakém méně frekventovaném 
veřejném místě, dejte vědět na obecní 
úřad.  
 

Irena Perglová, Pro Přívoz  
(autorka pracuje v Oddělení ekologie  

invazí Botanického ústavu AV ČR) 
17

Na některých místech v Důle už křídlatka tvoří téměř neprostupné porosty.

 I tato místa křídlatka v budoucnu zcela obsadí, pokud se nechá bez zásahu.  
Prozatím zde roste jen několik slabších výhonů.



18

napsali nám Proč sterilizovat/ 
/kastrovat? 
Sterilizace kočky i kastrace kocoura zabrání nechtě-
ným porodům a snižuje vliv pohlavních hormonů na 
chování Vašeho domácího mazlíčka. V sedmi letech 
může nekastrovaný kocour a nesterilizovaná kočka 
vyprodukovat až 780.000 koťat. Tato koťata po vět-
šinou nenachází trvalý domov a končí buď v útulcích, 
nebo ve většině případů na ulici. Několik málo šťa-
stlivců se dožije 8 let, zbytek většinou umírá na ge-
netické nemoci, přenosné choroby, přejetí autem či je 
utopeno/utraceno. Tím, že vykastrujete kočky můžete 
udělat dobrý skutek a zabránit tak těmto tragédiím. 

Tímto zákrokem lze také zabránit nebo alespoň mini-
malizovat problémy s chováním. U kocourů se o 90 % 
snižuje teritoriálnost v podobě značkování zapáchající 
močí, potyček s ostatními kocoury, dlouhého a žalo-
stného naříkání. U koček změna v chování není až tak 
znatelná jako u kocourů, nicméně se neopakují říje, 
jež jsou pro kočku velmi vyčerpávající, je ve stresu – 
volá kocoura hlasitým „pláčem“, je v křeči – připra-
vena pro krytí. Kočky mohou být nakryty již v nece-
lém roce a kocouři mohou krýt už od 1/2 roku věku. 

Kočky mají jiný cyklus než lidé, kočky a psi jsou 
uzpůsobeni při říji zabřeznout.  Pokud se to ovšem ne-
děje, tělo kočky se neumí vyrovnat s opakovanými 
hormonálními výkyvy a časem se to projeví, časté 
jsou právě záněty dělohy, cysty a rakovina. Nemusí 
se to projevit, dokud je kočka mladá a tělo si s osla-
bením poradí, ale třeba již v letech, kdy i náročné ope-
race jsou větším rizikem pro celý organismus. 
Kastrace je preventivní zákrok nejen kvůli zabránění 
nechtěnému rozmnožování, ale právě kvůli zdravot-
ním komplikacím, který zabraňuje nekontrolovanému 
množení těchto tvorů a tím i zabránění, aby velké 
množství koček a kocourů živořilo a žilo velice ne-
kvalitní život, častokrát s ošklivým koncem. 

Za týrání zvířat hrozí až dva roky vězení. Pod tento 
paragraf totiž spadá i topení koťat  a jakýkoliv jiný 
způsob usmrcení. 

Lusková Marie, Pro Přívoz 

Most      
V minulém čísle jste byli informováni o plánované rekonstrukci 
mostu. Proto jsem nahlédla do místní kroniky a vybrala pár in-
formací týkající se této stavby a jejího okolí.  
  
Přes naši obec již od nepaměti vedla cesta z jižních Čech dále 
na sever. Cesta vedla přes řeku brodem, všude kolem se rozklá-
daly hluboké lesy. Kolem 10. století byl brod změněn na loď-
kový a prámový převoz a k převozu byla přistavěna chalupa pro 
převozníka. Za velké vody a také v období odchodu ledů, se ne-
dalo převážet. Proto obě strany obce zůstávaly od sebe na týdny 
odloučeny. V zimě, když řeka zamrzla, byla v místě, kde byl 
led nejsilnější, posypána cesta, po níž se jezdilo a chodilo. Byly 
to potíže, které patřily k životu v obci a lidé si na ně zvykli. 

Trvalo téměř 900 let než se roku 1899 jílovský okres rozhodl 
postavit v Kamenném Přívoze ve výšce osmi metrů nad hladi-
nou vody železný most dlouhý 80 m.  Všechny okresní silnice 
byly v péči jílovského okresu, proto muselo rozhodnutí postavit 
most, přijít právě od něj.    

Obec Kamenný Přívoz neměla žádného zástupce, a navíc byla 
na samém konci jílovského okresu, měla tedy smůlu. Nakonec 
však okres uznal, že je most v Kamenném Přívoze důležitý. 
Místo na výstavbu mostu bylo určeno těsně pod Podskalským 
mlýnem (t.č. mlýn p. Kocha). Příjezdová silnice na most měla 
odbočovat ze staré jílovské silnice před hostincem U Horů, kde 
musela vést přes zahrádku, dvorek, stodolu a roh budovy hos-
tince. Josef Hora byl nucen vybudovat nový vchod do hostince 
a přemístit ho k hlavní silnici. (Vchod do hostince se nacházel 
dříve z opačné strany, od řeky.) 

Během roku 1900 byly postaveny pilíře a zároveň se praco-
valo na příjezdové silnici ve stráni nad řekou. Pod domem č.p. 
19 se musela vybudovat opěrná zeď. Začali vylamovat a odstře-
lovat skálu, ale lidé si stěžovali, že jim střelba zasypává domky 
pískem a kameny, tak se tedy střílet přestalo. Silnice byla po-
sunuta o dva metry výš, proto dnes máme u mostu krátký, pru-
dký kopeček. 

Stavba mostu stála 40 000 Kč, příjezdová silnice 15 000 Kč. 
Okres přispěl na most částkou 15 000 Kč. Po dobu 50 let však 
vybíral nájemné z mýtného cca 2000 Kč za rok. 

Na levém břehu Sázavy postavili u mostu výběrčí domek 
a vybíralo se mýtné. Čtyři haléře za pěší, za malý ruční vozík 
osm haléřů, povoz s koněm deset haléřů a dvoukoňský povoz 
dvacet haléřů. Za druhé světové války bylo mýtné Němci zru-
šeno. 

Jílovský okres se o most staral jen velmi málo a špatně. Most 
měl být každých 6 let řádně očištěn a natřen, to se však za ce-
lých 52 let stalo pouze dvakrát. Most proto chátral, nosníky 
mostu zrezivěly.  Odborná komise byla nucena snižovat nosnost 
mostu a z původního zatížení 40 tun byla nosnost snížena na 4 
tuny. 

Obec se domáhala nápravy, ale k ničemu to nevedlo. 
 
Pokračování příště B. Splavcová, kronikářka 



19

V předminulém vydání Přívozského zpravodaje 
jsme vás informovali o zajímavé sbírce želv Davida 
Kopeckého. Sbírka je mj. zapsána v České knize 
rekordů. Obsah článku zaujal pracovnice Regi-
onálního muzea v Jílovém a události nabraly 

rychlý spád, který vyústil v instalaci výstavky. Za-
jímavou výstavu můžete v muzeu zhlédnout do 
konce prázdnin. Jsme rádi, že jsme přispěli 
k dobré věci. 

Faltová Ludmila
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HIERARCHIE NAKLÁDÁNÍ S ODPADY
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To je překonaný lineární model hospodaření, který 
vyšel z představy neomezené kapacity Země, která 
nám poskytuje neomezené množství zdrojů a energie 
a která bez problémů absorbuje naše odpady. Dnes 
víme, že tomu tak není. Produkujeme víc emisí, než je 
planeta schopna vstřebat, většina surovin, které čerpají 
ekonomiky vyspělých zemí, pochází z neobnovitelných 
zdrojů (v ČR je to 80 až 88 %). 

Dopad výrobku je třeba sledovat z pohledu celého 
životního cyklu (těžba surovin, výroba, distribuce, užití, 
nakládání s odpadem). Např. provoz televize spotřebuje 
cca 90 % energie, její výroba jen 10 %. Spotřeba 
energie je tedy pro televizory velmi důležitý ukazatel. 
U vrtaček se 90 % energie spotřebuje ve výrobě.  
Proto může být lepší si je půjčovat.  

ZajímavostObsah z lata v 1 tuně s ta rých mobilů 

a počítačů je přibližně 100 g. Takovou 

koncen trac i z lata má jen 1 ložisko 

na světě. Běžná koncen trace 
z lata v rudě je 3 až 12 g na 1 tunu. 
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Vznik odpadu

Nejhorší

Předcházení 
vzniku odpadu

Příprava pro 
znovupoužití

Recyklace
Kompostování

Jiné použití

Odstranění

Tato výstava vznikla v roce 2015 v rámci projektu „Prevence odpadů srozumitelně“,  
který podpořilo Ministerstvo životního prostředí. Výstava nemusí vyjadřovat stanovisko dárců.
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Procházka alejí 
Asi  před osmi lety založil Okrašlovací spolek (OS) společně 
s naší obcí alej na polní pěšině směrem od fotbalového hřiště 
k cestě V Důle (dnes ráj zvířat Rudy Rajského). V té době 
byla  obecní pěšina zarostlá kopřivami a bujným plevelem, 
na hřiště se chodilo i jezdilo auty přes soukromé pole, což 
pro procházející lidi či maminky s dětmi bylo nepříjemné, 
chyběl klid a bezpečí od projíždějících aut. Proto pěšina byla 
nově vyměřena, obec koupila 60 malých javorů a společně 
je s OS vysadila podél cesty. Sousedící paní Pinkasová ne-
byla proti výsadbě. Bohužel léto 2015 a následující rok byl 
velmi suchý, a  přestože bylo zajištěno zalévání, část stromků 
zaschla. Po té byla pěšina dosázena novými stromky, čás-
tečně javory, částečně lipkami, které se měly více k světu 
a začaly pěkně růst. Bohužel lidský faktor i příroda se se 
stromky nemazlí, často jsou mechanicky poškozeny strunou 

sekačky, olámány vandaly nebo okousané vysokou zvěří, pro 
které je kůra mladého stromu zřejmě velkou delikatesou, 
a přestože jsou stromky ochráněny, srnky si s tím poradí. 

Na podzim, po komunálních volbách, mě členky Eko ko-
mise oslovily a nabídly členství v jejich společenství. Toto 
jsem ráda přijala, jelikož  je zde více lidí, kteří mají zájem 
o přírodu,  chtějí ji chránit a obec zkrášlovat. Proto již 
3. dubna jsme měly (jsme samé ženy) brigádu ve výše jme-
nované aleji, stromky jsme očistily, které byly poškozené 
ošetřily voskem, ty hodně poškozené stromky byly odstra-
něny a budou nahrazeny novými. Na odborný prořez byl 
pozván Tomáš Valenta a následně ho provedl. Komise za-
koupila nové ochrany na kmínky stromků a nově je obalila 
a byla plna očekávání, že již  nemůže nic stromky ohrozit. 
A ejhle, i s touto ochranou si srnky poradily a opět některé 
kmínky okousaly. Co k tomu dodat? Péče o alej je trvalá 
a práce kolem ní máme stále dost a dost. 

 Za ekologickou komisi a péči o zeleň 
 Blanka Mašková

 

Bioodpad na 
hřbitovech 
Vážení spoluobčané, rádi bychom Vás 
informovali o hnědých popelnicích na 
bioodpad, které budou nově umístěné 
na hřbitovech v Kamenném Přívoze 
a v Hostěradicích. 

Jak jste si jistě všimli, kontejnery, 
které jsou určené na sběr hřbitovního 
odpadu, jsou určené na směsný odpad, 
který končí ve spalovně nebo na 
skládce. Velká část tohoto odpadu je ale 
biologicky rozložitelná, obsahuje raše-
linu, zeminu a je tedy 
více než vhodné, aby 
s tímto odpadem bylo 
nakládáno, jak si za-
slouží.  

Co tedy patří do 
hnědých popelnic na bioodpad? Do 
těchto popelnic vyhazujeme pouze roz-
ložitelný odpad bez drátků, plastových 
provázků, ozdob a květináčů. Můžeme 
vhazovat obsah květináčů (pozor, 
někdy je na dně květináčů plast, ten se 
musí odstranit), plevel, odstřižky větvi-
ček, květiny (opět pozor na provázky 
a mašle), listí, zeminu z květináčů aj. 
Ze smutečních věnců se mohou vhazo-
vat pouze živé rostliny bez dekorací 
a drátků. 

Ostatní odpad vznikající  
na hřbitovech 
Při provozu hřbitova vzniká velké 
množství odpadů, pro který jsou určeny 
velkoobjemové kontejnery. Značnou 
část tohoto odpadu ale lze recyklovat, 
a to především sklo, plast a již zmíněný 
bioodpad. 
Bohužel z důvodu špatného přístupu 
nemohou být u hřbitovů umístěny po-
pelnice na sklo a plasty. V obci je ale 
mnoho míst s popelnicemi na tříděný 
odpad, proto Vás prosíme, abyste 
odpad, který lze vyhodit do skla nebo 
plastů, odnesli nebo odvezli do těchto 
kontejnerů.  
Jedná se především o: 
- sklo od vyhořelých svíček, skleněné 

vázy apod., 
- plastové květináče (krom těch 

z PVC), plastové květiny, pytlíky, 
sešlápnuté PET lahve a další výrob -
ky z plastů. 

 
Jak třídit plastové květináče?  
Pevné větší květináče bývají z PVC, 
který se ale špatně recykluje, a tedy 
patří do směsného odpadu. Měkké kvě-
tináče mají většinou zezdola recyklační 
značku. Podle toho poznáme, že obal 
můžeme vyhodit do žlutého kontejneru. 
Co s plastovými obaly od svíček? 
Plasty, oproti sklu, jsou mastnotou vy-
řazeny z další recyklace. Proto obaly se 
zbytky vosku do tříděného odpadu ne-
patří podobně jako plastové lahve od 
oleje (petroleje) a vhazují se tedy do 
směsného odpadu. 

Nebezpečný odpad 
V poslední době se rozmáhají plas-
tové LED svíčky. Velká část jich 
končí v odpadu i s bateriemi, které ob-
sahují. Zamyslete se nad tím, zda by 
nestačilo pouze vyměnit baterie 
a svíčku dále používat. V každém pří-
padě, pokud svíčku vyhazujete, je 
nutné baterie vyndat a vyhodit na 
k tomu určené místo, aby mohly být 
dále recyklovány. Baterie obsahují ne-
bezpečné toxické látky (kyseliny, rtuť, 
kadmium, olovo...) a nesmí se tedy 
skládkovat. 

Kontejnery umístěné u hřbitova jsou 
určené pouze pro odpad vznikající 
na území hřbitova. Do kontejnerů však 
nepatří stavební suť z úprav hrobů a ná-
hrobků! Za odvoz stavebního odpa -
du zodpovídá firma provádějící dané 
práce, případně je odvezte do sběrného 
dvora. Pro odpad objemný, stavební 
a nebezpečný je určen sběrný dvůr 
v Hostěradicích, který je otevřený ny -
ní  v  sezóně  každou  sobotu  od  11  do 
13 hodin a každou sudou středu od 16 
do 18 hodin. 

Chápeme, že někdy je jednodušší 
bez přemýšlení odpad vyhodit do směs-
ného kontejneru, který je po ruce, ale 
v dnešní době, kdy nás plasty díky je-
jich nízké ceně zahlcují více a více, je 
potřeba přemýšlet nad jejich recyklací 
a dalším využitím. Pamatujte, že nej-
lepší odpad je ten, který vůbec ne-
vznikne.  
 

Veronika Nezbedová 

Ekologie

napsali nam



Umělecké kovářství – řemeslo i tvůrčí 
práce, jejíž počátek sahá do doby, kdy 
šlechta stavěla svá sídla. Co vás vedlo 
k výběru tohoto povolání? 

Vyučil jsem se jako mechanik pro důlní 
stroje a zařízení a nějaký čas v tomto 
oboru pracoval. Po rekvalifikaci jsem 
v roce 2007 otevřel živnost Umělecké 
kovářství a zámečnictví, dnes je to še-
stnáct let, co podnikám v této profesi. 
Zaujala mne hlavně pestrost a umělecký 
ráz tohoto řemesla. 
 
Máte velmi široký sortiment – brány, 
ploty, zábradlí, damaškové šperky… 
Kde čerpáte inspiraci?  

Protože je to zakázková kovovýroba, 
tak většinu námětu zadává zákazník. Já 
pak doladím návrh, nakreslím pár ná-
mětů, v jakých může být výrobek zhoto-
ven a začnu vyrábět. Inspirací je pro mě 
svět okolo nás a představy lidí, které se 
pak snažím otisknout do daného výrobku. 
Avšak nejraději mám volné zadání, výro-

bek pak vzniká takzvaně za pochodu, kdy 
ani já úplně nevím, jak bude ve finále vy-
padat.  Moje práce není stereotyp, a to mě 
na ní přitahuje. Můžu občas vybočit ze 
zajetých kolejí a nechat se unášet fantazií. 
Zkoušet nové techniky a postupy, reago-
vat na náhlé nápady a výzvy. To je právě 
ta tvůrčí svoboda, která mě naplňuje 
a díky které dělám rád tuto práci. Při práci 
také potkávám nové lidi a jejich radost je 
pro mne největší odměnou. 

 
Můžete nám přiblížit, co je damašková 
ocel? 

Původní historický postup výroby da-
maškové oceli, která vznikla v Indii, se 
ztratil v čase. Dnes se snažíme napodobit 
tuto ocel kovářským svařováním dvou 
druhů oceli, kde jedna má vysoký a druhá 
nízký obsah uhlíku. Kovářské svařování 
probíhá v teplotě 1400 °C, propojením 
dvou ocelí k sobě a různým kroucením 
a překládáním se docílí požadovaného 
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zeptali jsme se za vás

z vyprávění pamětníků

Pan Radoslav Cangár, umělecký kovář,  
který si i přes s velkou vytíženost udělal čas a nechal nás nahlédnout pod pokličku svého řemesla

Pro ty, kteří se rádi ohlížejí do minulosti, 
nabízím vzpomínky rodačky z Kamen-
ného Újezdce, paní Jiřiny Krajánkové. 

Narodila jsem se v roce 1937 v Ka-
menném Újezdci. Tatínek byl vyučený 
tesař a pocházel z domu Na Trhovkách, 
nad Netvořicemi. Byl z pěti dětí. Měl tři 
sestry a jednoho bratra. Tatínkovy rodiče 
si moc nepamatuji, umřeli těsně před ob-
sazením Netvořicka Němci. Maminka 
pocházela z Kamenného Újezdce, z ro-
diny Vytisků. Měla sestru Mařku, švad-
lenu, se kterou jsem se dobře znala, 
jelikož jsme se často vídávaly, a o třináct 
let mladšího bratra Járu. Járu moje ma-
minka, coby holka, prakticky vychovala, 
protože babička musela pracovat na poli.  

Moji rodiče se seznámili na nedělní 
tancovačce v přívozské hospodě Na Vě-
níku (pozn. hospoda byla na místě dnešní 
pošty). Maminka vyprávěla, jak tam uvi-
děla hezkého modrookého mládence, 
který se jí moc zalíbil. Tatínek chodil za 
maminkou od Netvořic pěšky. Sešel 

k Sázavě, kde ho maminka převezla přes 
řeku lodí. Když se vracel tatínek domů, 
vždycky čekal, dokud maminka v po-
řádku nedoplula zpátky na svůj břeh. Sá-
zava v těch místech tekla hodně zprudka. 

Rodiče se brali z jara roku 1930 a na 
konci léta se jim narodila moje sestra Mi-
luška. Miluška je o šest a půl roku starší 
než já a jako malou mne hlídala v době, 
kdy maminka chodila pomáhat rodičům 
na pole. Do května 1945 jsme bydleli 
u babičky a dědy Vytiskových v domě 
nad Sázavou v Kamenném Újezdci. Tatí-
nek koupil parcelu Na Drahách a děda 
Vytisků k ní věnoval ještě přiléhající úzký 
pozemek, aby byla zahrádka větší. Tatí-
nek pro nás plánoval stavět nový dům, 
dokonce už měl přichystaný materiál, ale 
přišla válka a stavět bylo zakázáno. Proto 
si tatínek na parcele zbudoval jen malou 
kůlnu, ve které po práci vyráběl nábytek 
a okna do plánovaného domku. Vlastno-
ručně vykopal i studnu. Před koncem 
války bylo povoleno postavit pouze tak-

zvaný "nouzový domek", stavbu s jednou 
místností o velikosti 5×4 metru. Tatínek 
k tomuto "domku" přistavil i malinkou 
předsíňku a špajzík. Další místnosti do-
stavoval až po válce.  

Pamatuji si, jak mne, jako malou holku, 
do nového domečku vedl, na jaře roku 
1945. Byla zima, pršelo a déšť mi sekal 
do očí. Po cestě jsme se stavili u souseda 
pro spravený lavor, který nám soused sle-
toval. Nesla jsem ho před nohama, abych 
neměla úplně mokré punčochy. Byla mi 
zima. Slyšela jsem hřmění, a ptala jsem se 
tatínka, jestli je to bouřka. Tatínek radši 
řekl, že to bouřka je. Nechtěl mi tehdy říct, 
že to se střílí v Praze. Právě tam probíhalo 
Pražské povstání. V nouzovém domečku 
jsme měli dvě postele, skříň a ošklivá ple-
chová kamna, právě tak velká, aby se na 
ně mamince vešel hrnec. Já jsem spala na 
posteli s tatínkem a starší sestra Miluška 
s maminkou. Stonat se chodilo k babičce 
do Újezdce, ta měla velikou kuchyň 

Jak se tu 



vzoru, takzvaného mramorování. Takto 
zpracovaná ocel, například čepel nože, je 
pak tvrdá, ostrá, odolná vůči opotřebení 
a zároveň houževnatá, nelze ji zlomit. 
Kvalita damaškové oceli a taky cena se 
pak odvíjí od použitých materiálů a od 
počtu vrstev oceli. Obecně není možné 
zhotovit dva úplně stejné damašky, takže 
každý kus je originál. 
 
Můžeme poznat vaše výrobky podle 
nějakého znaku? 

Ano. Jsou to moje iniciály RC, které se 
překrývají v kruhu o velikosti jednoho 
centimetru. Raznici ale používám málo - 
především na nože, růže, anebo zvonky. 
 
Máte kromě práce nějaké koníčky? 

Mým největším koníčkem je hra na ky-
taru, které se věnuji už třicet let. Mám 
rád flamenco, klasiku, rockovou kytaru 
a různé jiné styly. 
Pak je to sportovní kynologie, kde jsem 
se svým německým ovčákem Aresem 
složil nejvyšší zkoušku z výkonu. Vý-
cvik psů mě také moc baví. 
 
Jaký máte vztah k naší obci? Které 
vaše práce si zde můžeme prohlédnout? 

Původem pocházím ze Slovenska, ale 
už devatenáct let žiji tady, v Kamenném 

Přívoze. Posázaví mi přirostlo k srdci. 
Patnáct let pracuji taky pro obec, kde jsem 
za tu dobu udělal nesčetně zábradlí, 
mříží… Z prací, které stojí za zmínku, je 
to hlavně zábradlí kolem pomníku v Ka-
menném Újezdci, zábradlí V Důle, anebo 
poslední projekt zvoničky v Rakousích, 
kde jsme s Pavlem Pálou vrátili život staré 
dřevěné zvoničce, která se rozpadla. Na 
jejím místě jsme postavili novou, kova-
nou, která bude dál sloužit a dělat lidem 
radost. 

Na čem momentálně pracujete a co vy-
tváříte nejraději? Máte plány do bu-
doucna? 

V tuto chvíli mám rozdělaných asi pět 
zakázek. Třeba kované zábradlí v Ká-
cově a Senohrabech nebo velký 150 kg 
vážící lustr do mlýna u Příbrami. Tento 
rok je pro mne zlomový, protože se mi 
otevřel italský trh, kam své výrobky do-
dávám. Víc se zaměřím na umělecký 
směr, kované plastiky, růže, svícny atd… 

Na podzim se chystám otevřít works-
hop – zážitkové kování, kde si budou 
moci účastníci - pod mým vedením - vla-
stnoručně vykovat nůž anebo šperk z da-
maškové oceli. 
Děkuji za rozhovor.  

Radoslava Cangára  
se ptala Zdislava Žáková 
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s dvěma postelemi. U nich doma se nikdy 
nesměla pít voda přímo ze studny. Děda 
byl jako mladý za první světové války 
zajat Rusy a v zajateckém táboře, ti kteří 
se napili vody ze studny, umřeli na úpla-
vici. Proto babička vařila v modrém žele-
zném hrnci na plotně žitnou, nebo 
čekankovou kávu. Tu jsme mohli pít, kdy 
jsme chtěli. Děda mne učil pít kávu přes 
kostku cukru. Jemu stačila na hrnek jedna 
kostka. Mně se vždycky v puse rozpustila, 
potřebovala jsem kostek aspoň pět. 

Tatínek, tesař, někdy býval i celý týden 
po stavbách a maminka se doma starala 
o hospodářství a pomáhala babičce 
s dědou na poli.  

Do školy jsem chodila v Kamenném 
Přívoze. Škola měla pět ročníků a tři 
učebny. První ročník byl zvlášť a zbylé 
ročníky se spojily tak, aby se vešly do 
dvou místností. Pan řídící Mareš, který 
školu vedl, byl výborný muzikant a učil 
kluky hrát na housle. V první třídě nás 

učila hodná, hezká, černovlasá paní uči-
telka Stračovská. Na němčinu jsme měli 
zlou německou paní učitelku. Vzpomí-
nám si, jak tloukla přes prsty moji vý-
razně pomalejší spolužačku, pro kterou 
byla složitá i čeština. S koncem druhé 
světové války se s němčinou skončilo 
a začali jsme se učit jazyk ruský. Později 
mne mrzelo, že jsme v německém jazyce 
nepokračovali, byl by mi užitečný.  

Děti s lepším prospěchem pokračovaly 
do šestého ročníku do školy v Jílovém. 
Slabší děti dochodily povinnou osmiletou 
školní docházku v Kamenném Přívoze. Já 
jsem chodila do Jílového. Z domova jsme 
ráno vyráželi pěšky přes pole v sedm 
hodin. Maminka nám na cestu uvařila 
jedno, nebo dvě vajíčka a horká jsme si 
je dali do kapsy. V zimě jsme si o ně hřáli 
ruce. K tomu jsme dostali k svačině 
chleba s husím sádlem. Jen k pití jsme nic 
neměli. V Jílovém někteří spolužáci cho-
dili pít k pumpě, ale učitelé to neviděli 
rádi, jelikož tam děti dělaly nepořádek. 

Nechtěla jsem být kárána a tak jsem tam 
nechodila. Asi i proto mne pořád bolela 
hlava.   

Ve volném čase jsem si hrála zásadně 
s klukama. Neměla jsem kamarádky, ale 
kamarády. Nejčastěji jsme chodili k řece 
na ryby. Chytali jsem běličky na “ráčky”, 
zelenavé červíky,  napíchnuté na ohnutém 
špendlíku, dratví přivázaném ke klacku. 
Maminka nám ulovené ryby pekla. Jednou 
dala na běličky vajíčka, aby toho bylo víc, 
a já jsem brečela a vztekala jsem se, že je 
s vajíčkama jíst nechci. Kamarád Jenda, 
který u toho byl, hned na to, že by si je rád 
dal klidně i s těmi vajíčky. Po dřenici, když 
odešly ledy, jsme chodili proti proudu sbí-
rat puškvorec. Často jsme došli až k Pro-
sečnici. Já dodneška nevím, jak puškvorec 
vypadá. Možná, že nikdo žádný nenašel. 
Ale chodila nás celá banda a bavili jsme se 
báječně.  
 

Vyprávění paní Jiřiny Krajánkové  
zapsala Barbora Fišerová.

žilo dříve
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hasiči

VYPALOVÁNÍ POROSTŮ A TRÁVY  
Hlavním posláním požární prevence je vytvářet účinnou 
ochranu před vznikem požárů a jejich šířením. 

Požár může vzniknout kdykoliv a kdekoliv. Nezávisle na 
chování člověka může docházet k požárům i vlivem přírod-
ních jevů. S nadsázkou lze ale říci, že ve většině případů je 
vznik požáru předvídatelný. Statisticky řečeno, vzniká nej-
častěji v důsledku lidského selhání, zejména z nedbalosti. 
Nezanedbatelný podíl mají ale i úmyslně založené požáry. 
 
Proto se zaměřte alespoň na pár možných preventivních 
kroků: 

Vypalování trávy je v České republice zakázáno hned 
třemi zákony (zákonem o požární ochraně 133/1985 Sb., zá-
konem o ochraně přírody a krajiny 114/1992 Sb. a zákonem 
o myslivosti 449/2001 Sb.,) přesto se tzv. stařina každé jaro 
vypaluje. Fyzická osoba nesmí provádět vypalování porostů, 
jinak se dopouští přestupku, který lze potrestat pokutou ve 
výši 25 000 Kč. 

Spalování hořlavých látek na volném prostranství je 
nutné předem oznámit územně příslušnému HZS kraje, 
který může stanovit další podmínky pro tuto činnost, popří-
padě může takovou činnost zakázat. 

Při porušení této povinnosti se dopouštíte správního deliktu, 
za který může být uložena pokuta až do výše 500 000 Kč. 

Pálení biologického odpadu lze provádět za podmínek 
stanovených jednotlivými obcemi (nežádoucí znečišťování 
ovzduší, obtěžování okolí apod.) jen na předem připrave-
ných přiměřeně velkých hromadách za trvalé přítomnosti 
alespoň jedné dospělé osoby a prostředků na prvotní hasební 
zásah. 

Pokud plánujete pálení (tzn. spalování látek přírodního pů-
vodu na hromadě), které už svým rozsahem přerůstá běžné 
opékání buřtů, dejte o tom hasičům vědět. 

Pokud někdo nahlásí na Vámi udané adrese požár, ope-
rační středisko před vyhlášením poplachu hasičům kontak-
tuje Vás. Dá se tak předejít mnoha nedorozuměním 
a zbytečným výjezdům.         

Václav Charvát, člen SDH 

   P R E V E N T I V N Í  O K É N KO
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Akce SDH, které se uskutečnily 
od posledního vydání našeho zpravodaje 
 

•    15. 4. 2023 sběr železného šrotu v celé obci 

•    16. 4. 2023 mladí hasiči uklízeli okolí řeky 
       Sázavy v akci Čistá řeka 

•    24. 4. 2023 školení členů zásahové jednotky 
       zaměřené na dýchací techniky 

•    23. 4. 2023 účast mladých hasičů v 1. kole 
       okresní hry Plamen v Modřanech 
       (družstva obsadila 8., 9. a 11. místo) 

•    30. 4. 2023 pálení Čarodějnic, akce se 
        zúčastnilo cca 120 velmi spokojených 
       návštěvníků 

•    Od 12. 5. 2023 proběhla v nové klubovně 
       Hokejmánie (sledování hokejových 
       utkání reprezentace ČR na mistrovství 
       světa i pro veřejnost) 

•    14. 5. 2023 účast 2 družstev mužů 
       a 1 družstva žen na okrskové soutěži 
       v hasičském útoku na Radlíku  

•    22. 5. 2023 člen naší zásahové jednotky 
       absolvoval výcvik s dýchací technikou 
       na hasičském poligonu v Příbrami 

•    23. 5. 2023 účast a ukázka techniky 
       na Zahradní slavnosti v Kamenném 
       Přívoze organizované zdejší ZŠ 

•    29. 5. 2023 účast mladých hasičů na dětské 
       soutěži Požární ochrana očima dětí 
       (3. místo) 

•     3. 6. 2023 hasiči společně s TJ Tatranem 
      Kamenný Přívoz pořádali na hřišti 
      v Kamenném Přívozu oslavu 
     Dětského dne. 

Střípky od hasičů z Kamenného Újezdce
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Oddíl mladých fotbalistů
Do nadstavbové části okresního pře-
boru mladších přípravek postoupily 
letos oba naše týmy, což je oproti loň-
skému roku výrazný výkonnostní 
posun, který navíc korunoval jeden 
z našich týmu celkově osmým místem 

z 35 účastníků okresního přeboru mlad-
ších přípravek. Třešničkou na dortu pak 
byla výhra nad celkovým vítězem le-
tošního ročníku z Řevnic, který v celé 
sezóně utrpěl pouze jedinou porážku, 
a to díky našim borcům. Hráčům star-

ším v přípravce se v letošní sezóně pří-
liš nevedlo. Výsledkem jejich výkonů 
je účast na závěrečném turnaji o ko-
nečné 34. místo okresního přeboru star-
ších přípravek.  

Lukáš Křivánek

sport

mladí hasiči

Z činnosti  
mladých hasičů  

Jarní období bylo pro mladé hasiče nabité. 
Podíleli se na akci Čistá řeka Sázava, která byla v tu dobu 

rozvodněná a nebylo tak možné se dostat na některé části 
břehu. Akce byla zakončena opékáním buřtů. Velké díky 
Bohunce Zemanové z Benešova, která nám poskytla pra-
covní pomůcky a každému účastníkovi darovala bavlněnou 
památku.    

Také se podíleli na výrobě čarodějnice, kterou nakonec 
navštívila i její starší sestra. I když se chvíli bránily, nako-
nec obě podlehly plamenům pod taktovkou SDH Kamenný 
Újezdec. 

Mezi akcemi hasiči trénovali na požární soutěž Plamen, 
kde se v Modřanech zúčastnili celkem 3 disciplín. Z cel-
kových 18 družstev skončili na 8., 9. a 11. místě. Všem 
dětem blahopřeji k výbornému výkonu. 

Nejen sportovní soutěže, ale i umělecké soutěže nejsou 
mladým hasičům cizí. Zúčastnili se soutěže Požární ochrany 
očima dětí, kde se Liliana Michálková umístila na krásném 
3. místě. Lili celý kolektiv mladých hasičů blahopřeje. 

M. Kalian, vedoucí mladých hasičů
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Vítání občánků v naší obci proběhlo 
27. dubna od 15:30, tentokrát 

v sále restauraci U Vemenáče. Pozváno 
bylo 15 rodičů s dětmi narozených 
2022 – 2023. Většina pozvaných přišla, 
aby s námi prožili příjemné odpoledne.  

V úvodu vystoupily s krátkým pro-
gramem děti zdejší mateřské školy pod 

vítání občánků

vedením pí učitelky Soni Růžičkové. 
Pak následovalo přivítání dětí s rodiči, 
zapsání do pamětní knihy, předávání 
upomínkových předmětů z rukou sta-
rosty PhDr. Radka Vokála a místosta-
rostky Evy Drahošové. Symbolickým 

přípitkem a společným fotografováním 
jsme slavnostní odpoledne ukončili. 
 Vážení rodiče, ať se vám podaří vy-
chovat ze svých dětí zdravého a čest-
ného občana naší obce. 

Ivana Musilová Štěpán Mašín

Dan Heuer

Filip Obršál Michael Krupka Richard Spáčil

Josef Hošta Miriam Hroníková Sebastian Pittl

Max Hofman Rebecca Grebeň
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Jubilanti  
 
 
DUBEN  
Polívka Svatoslav 
Novotná Kateřina 
Ondrejcová Jitka 
Papírníková Miloslava 
Povolná Olga 
Erbanová Anna 
Jindrová Marie 
Prokš Josef 
Vosmíková Jaroslava 
 
KVĚTEN 
Richtrová Blanka 
Marková Jiřina 
Povolný Jiří 
Pácal Antonín 
Strnadová Marie 
Hroníková Jiřina 
Havlová Marie  

Žáková Blažena 
Husáková Eva 
Papírníková Květuška 
Kovářová Anežka 
Matějovská Ludmila 
Ursta Ivan 
Průša Stanislav 
Novotný František 
Jedlička Karel 
 
ČERVEN 
Boháčková Jindřiška 
Papírník František 
Marek Jaroslav 
Scheer Josef 
Syrovátková Božena 
Stehlík Zdeněk 
Kramperová Květuše 
Syrovátka František 
Husáková Vlasta 
Michálková Marie 
 
Srdečně gratulujeme  

všem jubilantům!

Nově narození v dubnu-červnu  
Radvanovský Matěj        Šneberková Rozárie
Veselý Valdemar

Úmrtí v dubnu-červnu    

Pácalová Božena          Kastelic Miha 
Ursta Jiří  

společenská kronika

V případě, že jste se ocitli v obtížné životní situaci a nejste si jisti, na co máte 
nárok, kontaktujte sociální pracovnice Městského úřadu Jílové u Prahy. 

Sociální pracovnice vám nabízí svou pomoc.  
Komplexně posoudí vaši životní situaci.  

Můžou vás navštívit i v místě vašeho bydliště.  
Navrhnou vám možné řešení a budou vám oporou při jednání s úřady.  

Pomohou vám získat přehled o institucích, na které se můžete obrátit. 
Pokud vyhledáte pomoc sociální pracovnice,  

je vám garantována diskrétnost a mlčenlivost. 
Kontakt 

Bc. Hana Kýhosová, tel: 722 954 875, email: kyhosova@jilove.cz 
Šárka Vítková DiS., tel: 727 827 420, email: vitkova@jilove.cz 

Městský úřad Jílové u Prahy 
Kancelář č. 111, 112 v budově Obecního domu na Masarykově náměstí 195.

UŽITEČNÉ INFORMACE  
Shromaždiště odpadů 2022–2023 – statek Hostěradice 

Duben – říjen: každá sobota 11:00 – 13:00 
každá středa v sudém týdnu 16:00 – 18:00  

MUDr. Johana Kybalová – ordinační hodiny v Kamenném Přívoze 
Úterý 13:00 – 14:00 Čtvrtek 9:00 – 12:00 
Kontakt: +420 241 413 907, E-mail - jilove@k-med.cz  

MUDr. Klofáč Jindřich 
Kontakt: + 420 224 282 444  

Knihovna 
Pondělí 16:00 – 18:00  

Pošta Kamenný Přívoz 
Po 13:00 – 18:00 
Út   8:00 – 12:00 13:00 – 14:00 
St 13:00 – 18:00 
Čt   8:00 – 12:00 13:00 – 14:00 
Pá   8:00 – 12:00 13:00 – 14:00

PLÁNOVANÉ AKCE 
24.  6. Letní kino pro děti. Fotbalové hřiště, film Kocour v botách, zač. 

po setmění (kolem 21 hod.). 
Kontaktní osoba B. Splavcová 739 033 660 

12.  8. Letní kino. Fotbalové hřiště. Film-Za vším hledej ženu.
Kontaktní osoba B. Splavcová 739 033 660 

  2.  9. Kuličkový turnaj Masters (jen pro členy ČKS) – hřiště Tatran. 
Kontaktní osoba L. Schnablová 720 230 231 

  9.  9. Zájezd do Litoměřic. Kontaktní osoba B.Splavcová 739 033 660 
  7. 10. Kuličkový turnaj MČR juniorů + open turnaj pro širokou veřejnost. 

Hřiště Tatran. Kontaktní osoba L. Schnablová 720 230 231 
14. 10. Kuličkový turnaj Masters (jen pro členy ČKS). Hřiště Tatran  
 

       STŘEDOČESKÉ KULTURNÍ LÉTO V REGIONÁLNÍM 
      MUZEU V JÍLOVÉM U PRAHY 

Středa 19. 7. 19:00 Bláznivá komedie Ráno poté. Hrají: Michaela 
Tomešová, Vojtěch Vodochodský, Lucie Zedníčková, 
Zdeněk Rohlíčeka Pavel Dvořák. 

Úterý    8. 8. 19:00 Tři muži na špatné adrese. Divadlo bez zábradlí, 
komedie. ! Hrají: Karel Heřmánek st., Zdeněk Žák, Josef 
Vrána, Johanna Tesařová a Vlasta Žehrová.  

Pátek  18. 8. 19:00 hudební skupina Jelen v parku za Regionálním 
muzeem. Jako předkapely vystoupí Robert Slezák a jeho 
parta, následně kapela Vintage Wine s taneční směsicí 
irského a skotského celtic trash-folku. Kapacita parku je 
omezena a lístky mizí, takže neváhejte. Vstupné 490 Kč. 

Středa 23. 8. 17:00 Zlatovláska. Klasická pohádka pro děti od 5 let 
v autorském zpracování z produkce Divadla Lampion. Hrají: 
František Čachotský, Jan Pichler, Jan Vejražka, Jan Strýček, 
Diana Hauptová a další. 

Středa 30. 8. 19:00 Smrt v růžovém. Komorní drama zachycující příběh 
šansoniérky Édith Piaf. Hrají: Jana Zenáhlíková, Veronika 
Svojtková a Tomáš Alferi. 

3. 6. – 31. 8. Výstava želv 
Kapacita všech vystoupení je omezena, a proto s nákupem 
vstupenek neváhejte! Jsou již nyní v předprodeji na 
pokladně muzea a na GoOut! 
Dana Chmelíková, Regionální muzeum v Jílovém u Prahy 


